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ww Linia kolejowa
Wieliszew – Nasielsk
By∏ taki moment w naszej historii,
w którym naszà gmin´ przecina∏a
nowoczesna linia kolejowa
odgrywajàca wa˝nà rol´
w komunikacji ca∏ego kraju. Dawno
temu? Wcale nie – owà linie
kolejowà dobrze pami´tajà starsi
mieszkaƒcy gminy Wieliszew.
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ww Prusacy ponownie
w Legionowie
„Achtung!” i „Präsentiert das
Gewehr!!” – takie komendy
us∏yszeli goÊcie, którzy przybyli
do koszar przy ulicy Koszarowej 1
w Legionowie. Okazjà by∏a
prezentacja nowej ksià˝ki dr. Jacka
Szczepaƒskiego pt.: „Niemiecka
Piechota Zapasowa w Generalnym
Gubernatorstwie
Warszawskim 1915-1918”.
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ww Absolutorium dla
wójta i objazd gminy
Kwiecieƒ zosta∏ przez radnych
przepracowany bardzo intensywnie.
Odby∏y si´ wtedy a˝ dwa
posiedzenia. XVI posiedzenie Rady
Gminy Wieliszew skupi∏o si´
na kwestii absolutorium dla wójta,
a XVII sesja by∏a g∏ównie wizytacjà
wszystkich so∏ectw Gminy.
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Okazuje si´, ˝e
przygoda
i doÊwiadczenia
ekstremalne sà nie
tylko Êwietnà
zabawà. Takà
form´ spotkaƒ
integracyjnych
preferuje wiele
przedsi´biorstw
zatrudniajàcych
setki pracowników,
którzy na co dzieƒ
majà ze sobà
ograniczony
kontakt. 

Wieczór panieƒski
na bagnach
Nic tak nie scala zespo∏u, jak
wspólne pokonywanie trudnych
zadaƒ, które wymagajà wspó∏-
pracy, sprawnego podzia∏u obo-
wiàzków i wykazania si´ poczu-
ciem odpowiedzialnoÊci. Zwy-
k∏a z pozoru zabawa
w budowanie toru przeszkód
mo˝e ujawniç naturalne zdolno-
Êci przywódcze, ukryte talenty,
nawet ukazaç mankamenty nie-
korzystnie wp∏ywajàce na efek-
tywnoÊç funkcjonowania przed-
si´biorstwa. Doskona∏ym przy-

k∏adem jest jedna z firm, której
kierownictwo boryka∏o si´ z pro-
blemem spadajàcej wydajnoÊci
i rosnàcej fali donosicielstwa. Je-
den dzieƒ sp´dzony z MartJac-
kiem wystarczy∏, aby znaleêç
przyczyny kryzysu, u którego
podstaw le˝a∏o niew∏aÊciwe za-
trudnienie kilku osób. Ich zacho-
wanie podczas zespo∏owego po-
konywania przeszkód ujawni∏o
postawy egoistyczne, brak woli
walki i odpowiedzialnoÊci. Po kil-
ku miesiàcach, które up∏yn´∏y
od imprezy integracyjnej, Jacek
Chojnacki otrzyma∏ podzi´kowa-
nia wraz z informacjà, ˝e firma

rozwija si´ dzi´ki znakomitej at-
mosferze wÊród jej pracowników.

Zalety zabaw z du˝à dawkà
mocnych wra˝eƒ nie mog∏y ujÊç
uwadze medialnych potentatów.
Dzia∏ajàcy na terenie gminy Wie-
liszew MartJack uczestniczy∏
w wielu telewizyjnych projektach
ekstremalnych. Organizowa∏ zma-
gania w programie „Big Brother
Bitwa”, wkr´ca∏ gwiazdy (m. in.
Hank´ Bielickà) w kilku odcin-
kach „Mamy Ci´!”, obs∏ugiwa∏
polskà edycj´ „Nieustraszonych”,
dba∏ o opraw´ wyborów „Fotomo-
dels Polad”, by∏ odpowiedzialny
za selekcj´ do programu „Se-

xtet”. Dzia∏alnoÊç speców od ad-
renaliny nie ogranicza si´ jednak
tylko do zabawy. Dzi´ki posiada-
nym umiej´tnoÊciom z zakresu ra-
townictwa wodnego, nurkowania,
wspinaczki i przeszkolenia me-
dycznego pracownicy Jacka Choj-
nackiego sà do dyspozycji s∏u˝b
zajmujàcych si´ naszym bezpie-
czeƒstwem: Stra˝y Po˝arnej i Po-
licji. Równie˝ sprz´t, jakim dys-
ponuje firma, jest zapleczem,
które mo˝e byç wykorzystane
w sytuacjach kryzysowych, takich
jak np. kl´ski ˝ywio∏owe.
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Mariusz Kraszewski

Takie dzia∏ania cz´sto sà ucià˝li-
we, ale pami´tajmy, ˝e dzi´ki nim
uj´to wielu sprawców prze-
st´pstw i wykroczeƒ.

Podobne sytuacje zdarzajà si´
niemal codziennie. Z powodów
oczywistych m∏odzi ludzie grupo-
wo sp´dzajà czas – na ulicy, przy-
stanku autobusowym, pla˝y... S∏y-
chaç Êpiewy, Êmiechy, widaç Êci-
skajàce si´ parki, czasami krà˝y
alkohol. Czy to za sprawà inter-
wencji mieszkaƒców, czy te˝
przez zwyk∏y przypadek pojawia
si´ radiowóz a funkcjonariusze
przeprowadzajà kontrol´ doku-
mentów, do czego upowa˝nia ich
prawo. Problem zaczyna si´, kie-
dy policjanci zapominajà, ˝e m∏o-
dzi gniewni to równie˝ obywate-
le. Do redakcji dotar∏ anonimo-
wy sygna∏ przedstawiciela
m∏odzie˝y lokalnej, ˝e m∏odzie˝
wieliszewska jest êle traktowana
i bez uzasadnienia spisywana
przez funkcjonariuszy z naszej
Komendy. Wypowiedzi na temat
pracy policji w Wieliszewie poja-
wi∏y si´ równie˝ w Internecie.
Zdania sà podzielone – internau-
ci przywo∏ujà zarówno pozytyw-
ne, jak i negatywne doÊwiadcze-
nia z policjà.
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Jednym z dzia∏aƒ
prewencyjnych policji jest
spisywanie danych
personalnych osób
przebywajàcych
w miejscach publicznych. 

K∏opotliwe
spisywanie
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Witam Pana
Mam pytanie, czy jest w planach w najbli˝szej
przysz∏oÊci rozbudowa przedszkola? Wieli-
szew si´ rozbudowuje, du˝o dzieci w ostatnich
latach przyby∏o, a przedszkolne 3 sale sà cia-
sne. Dzieci w takich ciasnych salach po prostu
si´ duszà i cz´Êciej chorujà. Mamy chcà pra-
cowaç, ale nie mogà, bo brakuje miejsc w
przedszkolu lub jest czynne w godz. urz´dowa-
nia gminy, a nie wszyscy mogà znaleêç zatrud-
nienie na miejscu, muszà doje˝d˝aç! Nie wszy-
scy majà te˝ rodzin´, aby odebra∏a dziecko.
Ka˝de przedszkole jest czynne do godz. 18, no
ale nie w Wieliszewie.

Pozdrawiam
(Agnieszka, 24.04.2008 r.)

Pani Agnieszko
Poprawa warunków lokalowych we wszystkich
przedszkolach na terenie gminy jest sprawà dobrze
mi znanà. Znajà jà równie˝ nasi radni, stàd przy-
gotowania do rozbudowy przedszkoli w Janówku
i w ¸ajskach. JeÊli chodzi o Wieliszew, zadaniem
priorytetowym jest budowa gimnazjum gminnego,
a w jego sàsiedztwie tak˝e przedszkola, ale jest to
dalsza perspektywa.
Spraw´ wyd∏u˝onego czasu pracy przedszkola pro-
sz´ uzgadniaç z dyrektorem placówki. Trzeba jed-
nak wziàç pod uwag´, i˝ przy wyd∏u˝onym czasie
pracy zwi´ksza si´ koszty opieki nad dzieckiem.

Z wyrazami szacunku
Wójt Gminy Wieliszew

Waldemar Kownacki

...Wójt 
odpowiada...

l DU˚E DZIECI czyli wypowiedzi na powa˝ne tematy
DziÊ zapytaliÊmy milusiƒskich ze Szko∏y Podstawowej w Skrzeszewie:

CO TO JEST PIKNIK, MAJÓWKA?

KINGA kl. 0

Piknik to jest takie coÊ, co mo˝na
roz∏o˝yç kocyk, bawiç si´, mo˝na
jeÊç, jak si´ coÊ przyniesie, mo˝na
przyprowadziç ulubione swoje
zwierzàtko, jak si´ ma…
kole˝anki, kolegów, zabawki
z domu a dalej to mo˝na np.: kogoÊ
zaprosiç innego. Na piknik
wyje˝d˝a si´ w lato, jak si´ ma
wakacje, w wolnej chwili wiosnà.
Ja czasami wyje˝d˝am na piknik,
ostatnio do lasu.

KUBA kl. I

Piknik to jest takie coÊ, ˝e si´
jedzie na polank´, bierze si´ taki
koszyk i wk∏ada tam kie∏bask´,
picie, kanapki i bierze si´ kocyk
i si´ jedzie. Potem si´ le˝y i je.
Mo˝na te˝ pogadaç, bawiç si´
i mo˝na pochodziç.

Poznaj urz´dnika gminy

Pani Gra˝yno, od kiedy pracuje
Pani w Wieliszewie?
W Urz´dzie Gminy Wieliszew by-
∏am zatrudniona dwukrotnie.
Po raz pierwszy pracowa∏am tu
przez 16 miesi´cy na czas okreÊlony.
Od grudnia 2006 r. pracuj´ w opar-
ciu o umow´ na czas nieokreÊlony.

Jak poprzednio wyglàda∏a Pani
kariera?
Swojà aktywnoÊç zawodowà rozpo-
cz´∏am na prze∏omie lat 70 –80.
Pierwsza praca to Spó∏dzielnia
Mieszkaniowa Lokatorsko-W∏a-

snoÊciowa w Legionowie. Poniewa˝
by∏ to okres powstawania osiedli
mieszkaniowych, wspominam go
jako czas bardzo intensywnej pra-
cy, du˝ych wyzwaƒ i nowych do-
Êwiadczeƒ.
Po kilku latach przenios∏am si´
do Warszawy, gdzie przez kilkana-
Êcie lat pracowa∏am w Warszaw-
skiej Spó∏dzielni Mieszkaniowej.
Traumatyczne wydarzenia w ˝yciu
osobistym uniemo˝liwi∏y mi
na kilka lat kontynuowanie pra-
cy, ale czas ten wykorzysta∏am
na pog∏´bienie swojej wiedzy i pod-

noszenie kwalifikacji zawodowych.
Moje wysi∏ki zosta∏y docenione
przez w∏adze samorzàdowe Wieli-
szewa i tutaj obecnie pracuj´.

Mog∏aby Pani wskazaç, co szcze-
gólnie si´ Pani podoba w Gminie
Wieliszew?
Szczególnie podoba mi si´ po∏o˝e-
nie geograficzne Gminy. Ponadto
jestem pod wra˝eniem urokliwej,
miejscami niemal dziewiczej przy-
rody, Êwie˝ego powietrza oraz przy-
latujàcych wiosnà bocianów.
Podoba mi si´ sposób rozwiàzywa-
nia problemów natury gospodar-
czej i wizja przysz∏oÊci tej Gminy,
kreÊlona przez ludzi majàcych
wp∏yw na jej rozwój.

Czy ma Pani jakieÊ ciekawe hob-
by, oryginalny sposób sp´dzania
wolnego czasu, coÊ czym mog∏a-
by Pani podzieliç si´ z naszymi
czytelnikami?

Najch´tniej podró˝owa∏abym
po Polsce, by poznaç naj∏adniejsze
zakàtki naszego kraju, a najcie-
kawsze, podpatrzone rozwiàzania
zaproponowaç u nas.
Wypoczywam przy muzyce, którà
lubi´. Uk∏adam puzzle. Cz´Êciej
wolny czas poÊwi´cam czytaniu li-
teratury fachowej, przepisów
prawnych, które musz´ stosowaç
w swojej pracy zawodowej.

A na koniec krótki formularz:
• Ulubione miejsce: polskie Tatry
•Ulubiona muzyka: Mike Oldfield,
Andrea Bocelli, Jean Michel Jarre

• Ulubione danie: sa∏atki np. grec-
ka, hawajska

• Ulubiona stacja radiowa i pro-
gram telewizyjny: radia z bra-
ku czasu nie s∏ucham, a ulubio-
ne programy telewizyjne to
TVN 24, Discovery i National
Geographic

Dzi´kujemy za rozmow´.

DziÊ spotykamy si´ 
z GRA˚YNÑ STA¡CZAK,
kierownikiem Referatu
Administracji i Gospodarki
Komunalnej Urz´du Gminy
Wieliszew

Mieszkaƒcy pytajà Wójta
Gminy Wieliszew
Waldemara Kownackiego...

... ze starego albumu PPrreezzeennttuujj´́  PPaaƒƒssttwwuu  nnaasstt´́ppnnee
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–– zzddjj´́cciiee  zz ppaaêêddzziieerrnniikkaa 11991144 rr..
PPrrzzeeddssttaawwiiaa  oonnoo  PPaaƒƒssttwwaa
MMaarrcciinnaa  ii FFrraanncciisszzkk´́  UUrrbbaannóóww
oorraazz  iicchh  mmaa∏∏àà  ccóórrkk´́  JJaanniinnkk´́..
PPaaƒƒssttwwoo  UUrrbbaannoowwiiee  bbyyllii
mmiieesszzkkaaƒƒccaammii  WWiieelliisszzeewwaa,,
pprrzzyy uull..  KKooÊÊcciieellnneejj..  PPaann
MMaarrcciinn  jjaakk  wwiieelluu  PPoollaakkóóww,,  bbyy∏∏
pprrzzeezz 66  llaatt  ˝̋oo∏∏nniieerrzzeemm  aarrmmiiii
ccaarrsskkiieejj..  ZZggooddnniiee  zz aakkttaammii
ssttaannuu  ccyywwiillnneeggoo  mmaa∏∏aa  JJaanniinnkkaa
uurrooddzzii∏∏aa  ssii´́
1199 ppaaêêddzziieerrnniikkaa 11991144  rr..  
WWsszzyyssttkkiicchh  nnaaddaall  zzaacchh´́ccaamm
ddoo ppoosszzuukkiiwwaanniiaa  ww ddoommaacchh
ssttaarryycchh  zzddjj´́çç,,  ddookkuummeennttóóww,,
oobbrraazzkkóóww  zz II KKoommuunniiii,,
bbiieerrzzmmoowwaanniiaa  iittdd,,  aabbyy  ooccaalliiçç  jjee
oodd zzaappoommnniieenniiaa..  

KKrrzzyysszzttooff  KKlliimmaasszzeewwsskkii

HUBERT kl. I

Majówka to jest coÊ w rodzaju
pikniku, ˝e si´ idzie z bratem
i siostrà niedaleko domku i mo˝na
rozmawiaç, graç w ró˝ne zabawy,
gry i troch´ pojeÊç, piç i odpoczàç.
Na takie majówki idzie si´, kiedy
jest ciep∏o, ma si´ wolne, rodzice
pozwolà, gdy si´ zas∏u˝y na to. Jak
si´ jedzie dalej, to jest to piknik
a blisko domu to majówka.
Na piknik jedzie si´ wtedy, gdy jest
si´ grzecznym. Na majówk´ chodzi
si´ w maju – tak mi si´ to kojarzy.

OLA kl. 0 

Piknik to jest taka rzecz, ˝e si´ tam
je, bawi, ró˝ne rzeczy si´ robi np.:
mo˝na si´ bawiç z pieskiem,
kotkiem lub samemu albo
z bratem. Na piknik mo˝na jechaç
do lasu lub robiç u siebie
na podwórzu. Piknikuje si´ latem.

MICHA¸ kl. I

Piknik to znaczy iÊç na jakàÊ
polank´ albo do parku, roz∏o˝yç
koc na trawie. Ma si´ tam koszyk
i mo˝na sobie coÊ zjeÊç, posiedzieç.
Ja do koszyka wrzuci∏bym picie
lub wod´.

DANIEL kl. 0

Piknik to jest takie coÊ, ˝e si´ coÊ
przynosi i je, pije, z psem si´ bawi,
samemu si´ bawi. Piknik to si´
rozk∏ada na kocu herbat´, kaw´,
przynosi si´ z domu zabawki. Jak
wyglàda piknik wiem od mamy,
bo mi kiedyÊ mówi∏a.

ww Spotkanie Towarzystwa
Przyjació∏ Góry
W czwartkowe popo∏udnie, 10 kwiet-
nia, odby∏o si´ ju˝ tradycyjne spotka-
nie cz∏onków Towarzystwa Przyjació∏
Góry. Paniom z TPG zaprezentowana
zosta∏a nowa, coraz bardziej popular-
na, dyscyplina sportu nordic walking.
A ponadto konsultantki z firmy ko-
smetycznej Mary Kay przygotowa∏y
dla cz∏onkiƒ Towarzystwa prezentacj´
o sposobach dbania o cer´ i doboru od-
powiednich kosmetyków. Wed∏ug za-
powiedzi prezes Heleny Liwskiej spo-
tkania integrujàce mieszkaƒców Góry
i okolic na sta∏e wejdà do dzia∏alno-
Êci stowarzyszenia. 

ww Aleja Lip 
na ul. KoÊcielnej
Ulica KoÊcielna, dzi´ki wspó∏pracy
Gminy Wieliszew i Mazowieckiego
Zarzàdu Dróg Wojewódzkich, zyska∏a
nowe oblicze.
Rekompensujàc wyci´cie drzew wzd∏u˝
ulicy Modliƒskiej, Mazowiecki Zarzàd
Dróg Wojewódzkich, przekaza∏ Gminie
Wieliszew sadzonki lip. Ze wzgl´du
na brak miejsca przy drodze wojewódz-
kiej, nowych nasadzeƒ dokonano w pa-
sie ulicy KoÊcielnej. Koszt sadzenia
drzew pokryty zosta∏ z Gminnego Fun-
duszu Ochrony Ârodowiska.
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W poniedzia∏ek, 14 kwietnia, na stadionie
w Wieliszewie odby∏a si´ praktyczna cz´Êç
powiatowego etapu 31. Ogólnopolskiego
Turnieju Wiedzy o Bezpieczeƒstwie w Ruchu
Drogowym. 

W konkursie wystartowa∏o 12
szkó∏ z terenu powiatu legionow-
skiego.Trzyosobowe dru˝yny zosta-
∏y podzielone na dwie kategorie
wiekowe – szko∏y podstawowe
i gimnazja.Zawodnicy konkurowa-
li równie  ̋indywidualnie. Ich zada-
nie polega∏o na precyzyjnym po-
konaniu rowerem toru przeszkód
sk∏adajàcego si´ m.in. ze slalomu,
pochylni, „rynny” i wertepów.

Poziom Turnieju by∏ wyrówna-
ny. Âwiadczà o tym choçby do-
grywki, które jurorzy og∏osili
podczas konkursu indywidualne-
go. Czasami o zwyci´stwie decy-
dowa∏y dos∏ownie centymetry.

Nagrody (puchary i rowery

górskie) oraz nominacje do na-
st´pnego, wojewódzkiego eta-
pu 31. Ogólnopolskiego Turnieju
Wiedzy o Bezpieczeƒstwie w Ru-
chu Drogowym wr´czyli zwyci´z-
com Waldemar Kownacki, Wójt
Gminy Wieliszew i nadkomisarz
Krzysztof O∏ka Naczelnik Sekcji
Ruchu Drogowego Komendy Po-
wiatowej Policji w Legionowie,
który podsumowujàc zmagania
stwierdzi∏, ˝e poprzez tego typu
konkursy poziom wiedzy dzieci
jest wi´kszy, co oczywiÊcie prze-
k∏ada si´ na zwi´kszenie bezpie-
czeƒstwa w ruchu drogowym.

nn Kraszan

Rowerowe zawody

W czwartek, 10 kwietnia, sala widowiskowa Urz´du
Gminy po raz kolejny wype∏ni∏a si´ gimnazjalistami
ze Skrzeszewa i Wieliszewa. 

Muzycy kontra narkotyki

Kolejne podró˝e Promyków

Tym razem zgromadzeni mieli
okazj´ wys∏uchaç koncertu Ar-
kadiusza Zawiliƒskiego i Toma-
sza Dzienia pt.: „Jutro jest…
wtedy pochylisz si´ nad sobà”,
zorganizowanego przez Referat
Ochrony Ârodowiska, Rolnictwa,
Handlu i Us∏ug wieliszewskiego
Urz´du, w ramach programu
profilaktyki uzale˝nieƒ.

M∏odzie˝ z gminy Wieliszew
wys∏ucha∏a klimatycznych utwo-
rów oraz wstrzàsajàcych opowie-
Êci muzyków na temat losów lu-
dzi uzale˝nionych od narkoty-
ków. Program artystyczny,

specyficzny muzyczny pami´t-
nik, sta∏ si´ przestrogà dla wie-
lu s∏uchaczy. ArtyÊci w przesz∏o-
Êci mieli bezpoÊredni kontakt
z osobami bioràcymi narkotyki.
Wielu z uzale˝nionych by∏o przy-
jació∏mi muzyków. Takie osobi-
ste Êwiadectwo jest przekonujà-
ce bardziej, ni˝ niejeden wy-
k∏ad. Przy okazji okaza∏o si´, ˝e
polska m∏odzie˝ potrafi – wbrew
wielu obiegowym opiniom – po-
dejmowaç powa˝ne tematy i my-
Êleç odpowiedzialnie.

nn  Marta Szczepaƒska

W niedziel´, 13 kwietnia, nasi
tancerze i tancerki wybrali si´ do
Bydgoszczy na VI Ogólnopolski
Festiwal Taƒca Ludowego – „RE-
GIONY 2008”.WystartowaliÊmy
w dwóch kategoriach wieko-
wych: do 14 lat i powy˝ej 14 lat.
Zarówno w jednej, jak i drugiej
kategorii zaj´liÊmy III miejsce.

Zespó∏ zaprezentowa∏ si  ́bydgo-
skiej publicznoÊci w: „taƒcach i
piosenkach  z okolic Lublina”,
„Krakowiaku”, „Taƒcach ¸owic-
kich” i „Kaszubskim Taƒcowa-
niu”. Ostatnia sobota i niedziela
by∏y pracowite dla par wyst´pujà-
cych w Turniejach Taƒca Polskie-
go. Tym razem rywalizacja par
przenios∏a si´ do Bia∏ej Podlaskiej
na VIII Ogólnopolski Turniej Taƒ-
ców Polskich w Formie Towarzy-
skiej „Taƒczàce Trzewiczki”.Orga-
nizatorem  Turnieju by∏ Miejski
OÊrodek Kultury w Bia∏ej Podla-
skiej oraz Polska Sekcja CIOFF.

WÊród ponad 100 par repre-
zentujàcych wszystkie oÊrodki
taƒca polskiego w kraju nasze
„PROMYKI” wypad∏y bardzo
dobrze.

Na 36 par startujàcych w I ka-
tegorii wiekowej (7–9 lat) nasze
dwie pary dotar∏y do fina∏u zaj-
mujàc ostatecznie III miejsce
(Kuba Rembelski i Ola Misztal)
oraz VI miejsce (Daniel Chrza-
nowski i Marysia Prokopowicz).

W kategorii IIA do Êcis∏ego fi-
na∏u dotar∏a para: Mateusz Fa-
lak i Dominika Bisialska plasu-
jàc si´ na VI miejscu.

Karol Laube i Karolina Kram
zaj´li XI miejsce na 36 startujà-
cych par.

W kategorii IIIA reprezento-
wali nas Piotr Soko∏owski i Ka-
rolina Bo˝ym plasujàc si´ na VII
miejscu.

nn    Darek Skrzydlewski

WYNIKI
WYNIKI INDYWIDUALNE

Szko∏y podstawowe
1. Jaros∏aw Grodek – Szko∏a

Podstawowa w Skrzeszewie
2. Kamil Woêniak – Szko∏a

Podstawowa w Skrzeszewie
3. Mateusz Koperski – Szko∏a

Podstawowa w Izabelinie

Gimnazja
1. Grzegorz Dobrowolski

– Gimnazjum Salezjaƒskie
w Legionowie

2. Krzysztof Kaczmarczyk
– Gimnazjum nr 2
w Legionowie

3. Mateusz Pontek
– Gimnazjum w Wieliszewie

WYNIKI DRU˚YNOWE

Szko∏y Podstawowe
1. Szko∏a Podstawowa

w Skrzeszewie
2. Szko∏a Podstawowa

w Izabelinie
3. Szko∏a Podstawowa

w Jab∏onnie

Gimnazja
1. Gimnazjum nr 4

w Legionowie
2. Gimnazjum nr 2

w Legionowie
3. Gimnazjum w Wieliszewie

Ostatnie dwa
weekendy
up∏yn´∏y
Zespo∏owi
Taƒca
Ludowego
„PROMYKI”
pod znakiem
konkursów
i przeglàdów.

Recytatorski sukces
Od wielu ju˝ lat uczniowie ze
szkó∏ gminy Wieliszew – zarówno
podstawowych, jak i gimnazjów
– ch´tnie i z nieukrywanà
przyjemnoÊcià biorà udzia∏
w konkursie recytatorskim
„Warszawska Syrenka”.
W tym roku Gimnazjum
w Wieliszewie osiàgn´∏o
wyjàtkowy i presti˝owy sukces.
Uczeƒ pierwszej klasy, Kacper
Wala otrzyma∏ na szczeblu
gminnym drugà nagrod´, a tym
samym szans´ reprezentowania
gminy w powiecie.
W czasie powiatowego
przes∏uchania Kacper zachwyci∏
jury, w którym zasiada∏a m. in.
Katarzyna Skar˝anka – wybitna
aktorka teatralna. Uczeƒ
gimnazjum stanà∏ na wysokoÊci
zadania, pokona∏ trem´,
wyrecytowa∏ tekst Êpiewajàco,
dzi´ki czemu zdoby∏ pierwszà
nagrod´.
W poniedzia∏ek, 19 kwietnia,
w salach Mazowieckiego Domu
Kultury, Kacper Wala ponownie
zaprezentowa∏ swoje utwory.
Gimnazjum w swoich murach
posiada prawdziwy talent.
Kacper jest dumà szko∏y,
Rodziców, a zapewne równie˝
polonistki – Iwony St´pieƒ.
Wszyscy liczà, i˝ w przysz∏ym
roku nie tylko powtórzy swój
sukces, ale pokusi si´ o zdobycie
wojewódzkich laurów.
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Historie z regionu

nii. Opracowanie linii Wieliszew
– Nasielsk zleci∏ Sztab General-
ny Wojska Polskiego w 1935 ro-
ku, podczas planowania linii z Ze-
grza (Jab∏onny) do Nasielska.
G∏ównym celem by∏o zwi´kszenie
przepustowoÊci linii Legionowo
– I∏owo (trasa Warszawa- Dzia∏do-
wo), tak aby podczas mobilizacji
mia∏a ona wydajnoÊç 72 par po-
ciàgów na dob´. By∏o to niemo˝-
liwe z powodu dwóch jednotoro-
wych mostów na Narwi i Wkrze
niedaleko Modlina, które nieza-
le˝nie od tego, czy trwa∏ pokój,
czy by∏a wojna, by∏ miejscem
strategicznym. Istnia∏y dwa spo-
soby zaradzenia temu – budowa
drugiego toru na wspomnianych
mostach lub wybudowanie nowej
trasy z Legionowa do Nasielska
wraz z nowym mostem przez Na-
rew. Rzecz jasna, wariant nr 2 by∏
bardziej kosztowny, ale w∏aÊnie
ten projekt dosta∏ rekomendacj´
Biura Wojskowego w Minister-
stwie Komunikacji, prawdopo-
dobnie dlatego, ˝e uwzgl´dnia∏
on alternatywnà przepraw´ przez
Narew.

Skàd pomys∏ na poczàtkowà
stacj´ w Wieliszewie? 

Otó˝ ju˝ od 1936 roku prowadzi-
∏a stàd linia do T∏uszcza, którà
osobiÊcie otworzy∏ Marsza∏ek Pol-
ski Edward Rydz Âmig∏y.

Nie oznacza to jednak, ˝e ad
hoc w Wieliszewie zjawili si´
geodeci oraz robotnicy z ci´˝kim
sprz´tem. Nasza gmina na poczàt-
ku w ogóle nie by∏a uwzgl´dnia-
na w planach dotyczàcych linii
Legionowo – Nasielsk. Istnia∏ bo-
wiem „konkurencyjny projekt”
– nowa linia mia∏a byç przed∏u˝e-
niem istniejàcej ju˝ linii Legiono-
wo – Zegrze prosto do Nasielska,
z ∏àcznicà w kierunku T∏uszcza.

Projekt wypracowany przez in˝y-
nierów Biura Projektów i Studjów
PKP (pisownia oryginalna) nie zy-
ska∏ aprobaty Sztabu Generalne-
go, który nakaza∏, aby nowy most
(pierwotnie kolejowo-drogowy)
mia∏ znajdowaç si´ bli˝ej Fortu
w D´bem. Zadecydowano, ˝e no-
wa linia do Nasielska b´dzie roz-
poczyna∏a bieg w Wieliszewie
i przebiega∏a na pó∏nocny zachód
w kierunku Narwi.

Szybki przebieg prac 
w terenie

W kwietniu 1937 roku Minister-
stwo Komunikacji zleci∏o wizj´
lokalnà na wytyczonej trasie.
Wykonawcà projektu kolei Wie-
liszew – Nasielsk by∏o Biuro Pro-
jektów i Studjów PKP. Razem
z istniejàcà ju˝ linià Wieliszew
–T∏uszcz nowoprojektowana linia
mia∏a stanowiç w/w obwodnic´
Warszawskiego W´z∏a Kolejowe-
go. Dla pociàgów gnajàcych z Wil-
na i Grodna w kierunku Pomorza
zbudowanie tej brakujàcej cz´Êci
oznacza∏oby, ˝e na trasie z T∏usz-
cza do Nasielska mog∏yby one
wykonaç „∏uk” nad Warszawà nie
zmieniajàc kierunku jazdy, co da-
wa∏oby skrócenie drogi o 30 kilo-
metrów.Warto dodaç, ˝e mówimy
o pociàgach w dobie parowozów.
Ponadto planowano wyposa˝yç
nowà lini´ w ∏àcznik mi´dzy ̧ aj-
skami a Derlaczem, tak aby po-
ciàgi jadàce z Warszawy mog∏y
bez zmiany kierunku jazdy wje-
chaç na nowà lini´, co dawa∏oby
doskona∏e uzupe∏nienie istniejà-
cej infrastruktury kolejowej.

Uchwalenie ustawy 
o budowie linii 

1 lutego 1938 roku Sejm uchwa-
li∏ ustaw´ o budowie linii Wieli-

szew-Nasielsk o d∏ugoÊci 25,4 km.
Uroczyste otwarcie planowano
w 1940 r., jednak budowa posz∏a
sprawniej, ni˝ przewidywano. Ju˝
w 1938 roku zbudowano betono-
we wiadukty na moÊcie pod Orze-
chowem, przepusty oraz przy-
czó∏ki i filary mostu. Rozpocz´to
równie˝ budow´ dworców, jak
na lata 30-te XX wieku bardzo
nowoczesnych – w Skrzeszewie
oraz w Wójtostwie.

Budowa mostu

Most w Orzechowie, jak˝e dobrze
nam znany, zosta∏ zaprojektowa-
ny przez in˝yniera Franciszka
Szelàgowskiego, który specjalizo-
wa∏ si´ w mostach spawanych.
D∏ugoÊç mostu, wraz z przyczó∏-
kami, wynosi∏a 354,6 m. By∏ to
pierwszy most spawany z dêwiga-
rami kratowymi w Polsce. Samà
konstrukcj´ stalowà wykona∏y
Zak∏ady Przetwórcze Wspólnoty
Interesów w Chorzowie. Swój
„chrzest bojowy”, czyli prób´
obcià˝enia, most odby∏ ju˝
w styczniu 1939 roku.

Ca∏à lini´ wraz z mostem odda-
no ju˝ 25 lutego 1939 roku. Pra-
ce nad ukoƒczeniem trwa∏y tyl-
ko 10 miesi´cy, co nawet, a mo˝e
przede wszystkim, dzisiaj jest
godne podziwu. Na linii Wieli-
szew-Nasielsk kursowa∏y sk∏ady
zarówno osobowe, jak i towarowe.
Teraz podró˝ni bez problemu
mogli udaç si´ z Legionowa
do Nasielska, jednak pierwszy
rozk∏ad jazdy przewidywa∏ tylko
dwie pary pociàgów na dob´. Po-
tem dopisano jeszcze dwa pocià-
gi relacji Warszawa Gdaƒska
– Nasielsk.

Niestety, linia dzia∏a∏a nieca∏e
pó∏ roku. Most w Orzechowie cz´-
Êciowo zosta∏ zniszczony podczas
kampanii wrzeÊniowej i ju˝ nigdy

nie przejecha∏ tamt´dy ̋ aden po-
ciàg. Niemiecki okupant nie spie-
szy∏ si´, aby go odbudowaç. Ba,
niektóre jego elementy zosta∏y
zdemontowane i wywiezione
do Rzeszy. Po II wojnie Êwiatowej
istnia∏y co prawda plany, aby re-
aktywowaç lini´ Wieliszew – Na-
sielsk, jednak prawdopodobnie
jeszcze podczas wojny tory zde-
montowano. I taki stan mamy
do dziÊ. Sam most zosta∏ odbudo-
wany i od 1964 roku jest cz´Êcià
os∏awionego ropociàgu Przyjaêƒ.

Liczne Êlady po linii

Po linii Wieliszew-Nasielsk pozo-
sta∏y tylko jak˝e ciekawe Êlady
w terenie. Z odrobinà cierpliwo-
Êci mo˝na odszukaç je Êledzàc za-
razem dawny przebieg trasy. Nie-
które z pamiàtek po linii kolejo-
wej na sta∏e wpisa∏y si´
w panoram´ naszej gminy. Wo-
jennà zawieruch´ przetrwa∏ bu-
dynek dworca w Skrzeszewie.
Na jego dziedziƒcu zachowa∏y si´
nawet elementy peronu. Ocala∏
równie˝ wiadukt, pod którym
dawniej przebiega∏o torowisko.
Zachowa∏ si´ te˝ nasyp torowiska
– np. we wsi Topolina. Z odrobi-
nà szcz´Êcia gdzieniegdzie mo˝-
na odnaleêç równie˝ milczàcego
Êwiadka historii – s∏upki kilome-
tra˝owe wzd∏u˝ dawnej kolei.

Co by si´ sta∏o, gdyby wojna
nie wybuch∏a 1 wrzeÊnia 1939 ro-
ku? Wiele miast i miasteczek roz-
rasta∏o si´ w∏aÊnie dzi´ki kolei.
Kto wie, jak wyglàda∏by Wieli-
szew, gdyby codziennie mija∏y si´
tu pociàgi z Zachodu na Wschód.
Przebiega∏yby tu przecie˝ dwie
wa˝ne dla ca∏ego kraju linie ko-
lejowe. Z pewnoÊcià mielibyÊmy
lepsze po∏àczenie z Warszawà.

n tekst i fot. Piotr Sypniewski

By∏ taki moment w naszej
historii, w którym naszà
gmin´ przecina∏a
nowoczesna linia kolejowa
odgrywajàca wa˝nà rol´
w komunikacji ca∏ego
kraju. Dawno temu?
Wcale nie – owà linie
kolejowà dobrze
pami´tajà starsi
mieszkaƒcy gminy
Wieliszew.

Linia kolejowa Wieliszew-Nasielsk

Po odzyskaniu niepodleg∏oÊci
polska kolej mia∏a do dyspozycji
infrastruktur´ „odziedziczonà”
po zaborcach. Nie bez powodu
Naczelnik Paƒstwa Józef Pi∏-
sudzki nazwa∏ Polsk´ „krajem
z trzech po∏ówek z∏o˝onym”.
Do dziÊ mo˝na przeÊledziç prze-
bieg granic zaborów na mapie sie-
ci kolejowej – cz´Êç rosyjska wy-
pada w tym porównaniu bardzo
s∏abo. Problem dotyczy∏ równie˝
Mazowsza. Rzecz jasna kolej zbu-
dowana przez Rosjan by∏a nie tyl-
ko uboga, ale równie˝ projekto-
wana na potrzeby strategiczne
Caratu, a nie paƒstwa polskiego.
Widaç to by∏o szczególnie na te-
renach Warszawy – brakowa∏o
tzw. obwodnicy Warszawskiego
W´z∏a Kolejowego, który pozwa-
la∏by sk∏adom jadàcym z Bia∏ego-
stoku na Pomorze ominàç War-
szaw´. Warto przypomnieç, ˝e
droga ze wschodniej Polski na Po-
morze z powodów geopolitycz-
nych nie prowadzi∏a bezpoÊred-
nio, jak dziÊ, przez Nasielsk, I∏a-
w´ i Malbork, tylko przez Toruƒ
i Bydgoszcz.

W∏aÊnie wzgl´dy militarne by-
∏y najwa˝niejszym powodem po-
wstania planów budowy nowej li-

T́ dy bieg∏y tory w kierunku Narwi

Wiadukt w Skrzeszewie Skrzeszew – na pierwszym planie kraw´dê peronu, w tle dawny dworzec
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˚ywio∏owo zagrany spektakl zgro-
madzi∏ ponad 200-osobowà wi-
downi´, która d∏ugo nie chcia∏a
pozwoliç na zejÊcie artystów ze
sceny. Dopiero trzy bisy usatys-
fakcjonowa∏y wszystkich koƒ-
czàc udany wieczór.

Znana z telewizyjnych progra-
mów Formacja Chatelet znacznie
lepiej ni˝ na szklanym ekranie
wypada w bezpoÊrednim kontak-
cie z publicznoÊcià. Jednà z g∏ów-

nych zalet grupy jest umiej´tnoÊç
b∏yskotliwej reakcji na wszystko,
co dzieje si´ na widowni.ArtyÊci
sprawiajà, ˝e momentami natu-
ralnie wytwarzana przez scen´
bariera znika.

Zaprezentowany przez For-
macj´ Chatelet program z po-
granicza spektaklu teatralnego,
przeÊmiewczego happeningu
i pantomimy przenosi w Êwiat
absurdu doÊwiadczanego na co
dzieƒ. Zaprasza do spojrzenia
z dystansem na otoczenie i nas
samych. Mo˝na rzec, ˝e z powo-

dzeniem mo˝e pe∏niç rol´ tera-
peutycznà.

Formacja Chatelet jest kra-
kowskim kabaretem (czasami
okreÊlanym Teatrem Form Nieby-
wa∏ych), powsta∏ym jesienià 1996
roku. Grup´ tworzà: Adam Grzan-
ka,Adam Ma∏czyk, Micha∏ Pa∏ub-
ski i Askadiusz Petynka.

Premiera pierwszego spekta-
klu Formacji Chatelet pt.: „Pro-
gram Jedenasty” odby∏a si´ 16 lu-
tego 1997 r. w piwnicznej izbie
krakowskiej kawiarni „Jagiel-
loƒska” – 84 dni póêniej kabaret

zdoby∏ Grand Prix festiwalu Pa-
KA. Dotychczas grupa wyst´po-
wa∏a m. in. na scenach: Teatru
Wybrze˝e w Gdaƒsku, Miejskie-
go Teatru Miniatura w Gdaƒsku,
Teatru Kameralnego w Sopocie,
Teatru Wielkiego w ¸odzi,Teatru
Ma∏ego w Warszawie,Teatru No-
wego w Warszawie, Teatru Roz-
rywki w Chorzowie, Teatru ˚y-
dowskiego im. Kamiƒskiej
w Warszawie i Lubuskiego Teatru
im. Kruczkowskiego w Zielonej
Górze. GoÊci∏a równie˝ w war-
szawskiej Sali Kongresowej. nn

W czwartek,
10 kwietnia,
o godz. 18.00, w Sali
Widowiskowej Urz´du
Gminy Wieliszew
wystàpi∏a Formacja
Chatelet – grupa
zaliczana do grona
najlepszych polskich
kabaretów. 

Formacja Chatelet w Wieliszewie

Kolejne „Spotkanie ze sztukà”, któ-
re odby∏o si´ w Szkole Podstawowej
w ¸ajskach, w Êrod´, 16 kwietnia
br., by∏o wyjàtkowe. Tym razem
uczniowie i przybyli goÊcie mieli
przyjemnoÊç uczestniczyç w wie-
czorze autorskim wybitnej pol-
skiej aktorki mogàcej pochwaliç si´
karierà mi´dzynarodowà – Ma∏go-
rzaty Zajàczkowskiej. Artystka ∏a-
two nawiàza∏a kontakt z uczniami,
gdy˝ wielu z nich jest zainteresowa-
nych aktorstwem, które amatorsko
uprawiajà w szkolnym Kole Teatral-
nym. Chcia∏y dowiedzieç si´ jak
najwi´cej o pracy aktora, o tym
z jakimi problemami si´ boryka,
jak godzi ̋ ycie artysty z ˝yciem pry-
watnym, o satysfakcji jakà daje ten
zawód, równie˝ o tym jak radziç so-
bie z pora˝kami.

Ma∏gorzata Zajàczkowska z wiel-
kà pasjà odpowiada∏a na pytania,
nawet te, które dotyczy∏y jej ˝ycia
prywatnego. DowiedzieliÊmy si´, ˝e
jest absolwentkà warszawskiej
PWST, pierwsze kroki jako aktor-
ka stawia∏a wTeatrze Narodowym.
Gra∏a u takich re˝yserów jak
Krzysztof Zanussi, Barabara Sass,
Andrzej Wajda. Wiele lat sp´dzi∏a
w USA grajàc na Broadwayu u bo-
ku Êwiatowych s∏aw kina.

Wyst´powa∏a w TV amerykaƒ-
skiej i polskiej („˚ó∏ty szalik”,
„Sukces”, „Miasteczko”, „Na dobre
i na z∏e”).Obecnie gra w filmie „Z∏o-
topolscy” i „Teraz albo nigdy”, oraz
w wielu sztukach teatralnych wysta-
wianych w teatrach warszawskich
i nie tylko.

Swój bogaty dorobek artystycz-
ny zawdzi´cza wytrwa∏ej pracy, ta-
lentowi oraz niezwyk∏ej osobowo-
Êci. Artystka wzruszy∏a si´, gdy
us∏ysza∏a, ˝e du˝à popularnoÊcià
wÊród uczniów naszej szko∏y cieszy
si´ ksià˝ka przez nià przet∏umaczo-
na pt.: „Sara”, której autorkà jest
Patricia Mclachlan. Na podstawie
tej pi´knej, wzruszajàcej historii
nakr´cono film pt.: „Rodzina Sa-
ry”, w którym obok Glenn Close
i Christophera Walkena zagra∏a
Ma∏gorzata Zajàczkowska.

Na koniec tej burzliwej konfe-
rencji artystka da∏a wszystkim kil-
ka wa˝nych rad i wskazówek, któ-
re pozwalajà osiàgnàç sukces. Po-
tem wys∏uchaliÊmy profesjonalnej
recytacji jej ulubionego utworu
„O komarze i orkiestrze” autorstwa
Igora Sikiryckiego.

A potem ju˝ gromkie brawa, au-
tografy, niekoƒczàce si´ rozmowy.

Ju˝ dzisiaj zapraszamy na na-
st´pne „Spotkanie ze sztukà”, któ-
re jak zwykle b´dzie mi∏à niespo-
dziankà Szko∏y Podstawowej w ¸aj-
skach.

n K. P.

Âwiàtynia w Wieliszewie coraz
cz´Êciej staje si´ miejscem
prezentacji artystów. PisaliÊmy
ju˝ o wyst´pie wieliszewskich
gimnazjalistów, kol´dy Êpiewali
nasi gminni chórzyÊci i Promyki.

Peruwiaƒska
Barka

Spotkanie ze sztukà
w ¸ajskach

Niepubliczne Przedszkole „KubuÊ Puchatek” w Niepor´cie

oooogggg∏∏∏∏ aaaasssszzzzaaaa     zzzzaaaapppp iiii ssssyyyy     nnnnaaaa nnnnoooowwwwyyyy     rrrrooookkkk     sssszzzzkkkkoooollllnnnnyyyy 2222000000008888////2222000000009999
Informacje: 602-15-76-76 lub 0-22 774-87-12 www.przedszkolenieporet.waw.pl

reklama

A w niedziel´ wieczorem dla ze-
branych w koÊciele wystàpili
prawdziwi Indianie Keczua z od-
leg∏ego Peru. Zanim jednak mu-
zycy z grupy Leyenda zaprezen-
towali swój kunszt, podczas po-
przedzajàcej koncert Mszy Êw.
ksiàdz proboszcz Marek Janicki
wspomina∏, jak prawie dok∏ad-
nie 33 lata temu zosta∏ gospoda-
rzem wieliszewskiej parafii oraz

pierwsze pary ma∏˝eƒskie, któ-
re pob∏ogos∏awi∏, a tak˝e pierw-
szych Wieliszewian przez niego
ochrzczonych.

Tak wi´c Êmia∏o mo˝na powie-
dzieç, i˝ koncert Victora Marti-
neza, Rafaela Sobera i Alberto
Gonzago by∏ Êwietnym ukorono-
waniem niedzielnych wspo-
mnieƒ. ArtyÊci z dalekiego Peru,
poza standardowymi utworami

wykonywanymi na typowych dla
nich instrumentach (m. in. flet-
ni pana), zaprezentowali piosen-
ki religijne w j´zyku polskim.
Okaza∏o si´, i˝ naszej trudnej
mowy nauczyli ich polscy misjo-
narze.

Z ka˝dym utworem licznie ze-
brana publicznoÊç coraz ˝ywiej
reagowa∏a na ludowe andyjskie
dêwi´ki i w koƒcu na zaprosze-

nie zespo∏u wszyscy wspólnie
plàsali w rytm muzyki, w tym
tak ˝ywej wÊród nas papieskiej
„Barki”. PodkreÊliç nale˝y, i˝
spontaniczna modlitwa w ni-
czym nie umniejszy∏a powagi
Êwiàtyni. Na pewno to wydarze-
nie dla wielu zostanie d∏ugo
w pami´ci.

nn tekst i fot. Pawe∏ Kownacki

Mariusz Kraszewski
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Swojà ofert´ edukacyjnà zapre-
zentowali: gospodarze imprezy,
Liceum Ogólnokszta∏càce im.
Króla Jana III Sobieskiego w Le-
gionowie, Salezjaƒskie Liceum
Ogólnokszta∏càce im. Êw. Jana Bo-
sko w Legionowie, Powiatowy
Zespó∏ Szkó∏ Ponadgimnazjal-
nych w Legionowie, Powiatowy
Zespó∏ Szkó∏ Ponadgimnazjal-
nych w Serocku, Powiatowy Zes-

pó∏ Szkó∏ Ponadgimnazjalnych
w D´bem, Ârodowiskowy Hufiec
Pracy Nr 7 w Warszawie, Cech
Rzemios∏ Ró˝nych oraz 1. Zme-
chanizowana Dywizja im. T. Ko-
Êciuszki. Pomocà i radà s∏u˝yli
pracownicy Poradni Psycholo-
giczno-Pedagogicznej, Powiato-
wego Urz´du Pracy i Referatu
Edukacji Starostwa Powiatowego.
Gie∏d´ odwiedzi∏o ponad tysiàc
osób zainteresowanych edukacjà
w szkole ponadgimnazjalnej.

Zarzàdzana przez Pana szko∏a
jest pod wieloma wzgl´dami jedy-
nà w powiecie legionowskim. Co
decyduje o jej wyjàtkowym cha-
rakterze?
Powiatowy Zespó∏ Szkó∏ Ponad-
gimnazjalnych w D´bem jest jedy-
nà w tym roku uczelnià w powie-
cie legionowskim, która prowadzi
nabór do wszystkich rodzajów szkó∏,
czyli liceum ogólnokszta∏càcego, li-
ceum profilowanego, technikum
oraz zasadniczej szko∏y zawodowej.
Jako jedyni posiadamy internat dla
dziewczàt i ch∏opców wraz z dosko-
na∏ym zapleczem gastronomicz-
nym, pe∏nowymiarowym stadio-
nem pi∏karskim, kortem teniso-
wym, boiskiem do siatkówki
i koszykówki, si∏ownià oraz salà
do tenisa sto∏owego. Niebagatelne
jest równie˝ po∏o˝enie nad malow-
niczym Zalewem Zegrzyƒskim.
Op∏aty za pobyt w internacie sà
konkurencyjne – miesi´czny pobyt
kosztuje 35 z∏. W cen´ wliczone sà
koszty ogrzewania, energii elek-
trycznej, ciep∏ej wody, prania poÊcie-
li i sprzàtania. Ch´tni mogà wyku-
piç ca∏odniowe, trzyposi∏kowe wy-
˝ywienie, co kosztuje 10 z∏ dziennie.
Ciekawym pomys∏em wydaje si´
utworzenie w ramach Liceum
Ogólnokszta∏càcego klasy o pro-
filu policyjnym, majàcej za zada-
nie przygotowanie do studiów
wy˝szych na takich uczelniach,
jak Centrum Szkolenia Policji
w Legionowie.
W tym autorskim projekcie pok∏a-
damy wielkie nadzieje. Zosta∏ on

przygotowany w Êcis∏ej wspó∏pracy
ze wspomnianym Centrum Szkole-
nia Policji. Zamierzamy równie˝
skorzystaç z pomocy Komendy Sto-
∏ecznej Policji. Na dzieƒ dzisiejszy,
dzi´ki zgodzie Starosty Powiatu Le-
gionowskiego Jana Grabca, jesteÊmy
gotowi uruchomiç dwie klasy z roz-
szerzonym o przedmioty „policyjne”
programem nauczania, z opcjà
utworzenia trzeciej klasy w przy-
padku du˝ego zainteresowania na-
szà propozycjà. Wszyscy kandyda-
ci do wy˝szych szkó∏ policyjnych
zdajà egzaminy w dwóch etapach
– teoretycznym i sprawnoÊciowym.
Tworzàc program klas „policyj-
nych” Liceum Ogólnokszta∏càcego
pomyÊleliÊmy równie˝ o kondycji fi-
zycznej uczniów. W ka˝dym roku
b´dà odbywa∏y si´ 5-dniowe obozy,
które mo˝na nazwaç swego rodzaju
„szko∏à przetrwania”, sprawdzajà-
ce przygotowanie kondycyjne liceali-
stów.
Jakie atrakcje i zaj´cia pozalek-
cyjne oferuje swoim uczniom
szko∏a w D´bem?
Rokrocznie organizujemy dwa au-
tokarowe wyjazdy zagraniczne
– najcz´Êciej na S∏owacj´ i do Au-
strii. Mimo, i˝ koszt wycieczki nie
przekracza 400 z∏, okazuje si´, ˝e
tylko cz´Êç m∏odzie˝y staç na taki
„luksus”. To przykre, ale paupery-
zacja naszego spo∏eczeƒstwa post´-
puje w zastraszajàcym tempie.
OczywiÊcie szko∏a organizuje rów-
nie˝ wycieczki „na ka˝dà kieszeƒ”
– do kina, teatru, muzeum, na wy-
stawy.
Dotychczasowe zaj´cia pozalekcyj-
ne odbywa∏y si´ w trzech grupach:
wychowanie fizyczne, ko∏o teatral-
ne i wiedza o spo∏eczeƒstwie. Chce-
my rozszerzyç naszà propozycj´
o çwiczenia samoobrony. Na ten te-
mat prowadzone sà rozmowy ze
Starostwem Powiatu Legionow-
skiego. JeÊli uzyskamy pozwolenie

na zatrudnianie w ramach zaj´ç do-
datkowych nauczycieli spoza naszej
szko∏y, b´dziemy mogli zrealizowaç
ten projekt.
Wkrótce z okazji 45-lecia Zespo-
∏u Szkó∏ Ponadgimnazjalnych
w D´bem odb´dzie si´ zjazd ab-
solwentów. Jak ocenia Pan t´ ini-
cjatyw´?
Absolwenci, którzy ju˝ dawno temu
ukoƒczyli naszà szko∏´, stanowià
grup´ niesamowicie zintegrowanà
– utrzymujà sta∏y kontakt, a obcho-
dy jubileuszowe sà doskona∏à oka-
zjà do spotkaƒ, wspólnej zabawy
i wspomnieƒ. Jednym z pierw-
szych absolwentów szko∏y jest do-
skona∏y aktor Pawe∏ Wawrzecki
– prawdziwa dusza towarzystwa,
ozdoba uroczystoÊci. Poza nim,
na jubileuszowych zjazdach poja-
wiajà si´ naukowcy, ludzie sztuki,
genera∏owie, biznesmeni... a jednak
w czasie uroczystoÊci, spotkaƒ
po latach wszyscy, bez wzgl´du
na karier´ zawodowà, tworzà jed-
nà szkolnà rodzin´. Inicjatyw´ mo-
g´ oceniaç wi´c w oparciu o odzew
zainteresowanych. W ka˝dym ze
zjazdów uczestniczy∏o ponad 400
osób.

Powiatowy Zespó∏ Szkó∏ Ponadgimna-
zjalnych w D´bem powsta∏ w 1963 ro-
ku. Obecnie w ramach placówki dzia-
∏a: Liceum Ogólnokszta∏càce (klasy
prawnicze), Liceum Profilowane (za-
rzàdzanie informacjà), Technikum
(technik budownictwa), Zespó∏ Szkó∏
Zawodowych (m. in.: mechanik pojaz-
dów samochodowych, technolog robót
wykoƒczeniowych w budownictwie,
kucharz ma∏ej gastronomii, fryzjer,
sprzedawca). Podania o przyj´cie
do Szko∏y mo˝na sk∏adaç w terminie
od 8 do 18 maja. Formularz oraz
wszelkie dodatkowe informacje mo˝-
na znaleêç na stronie internetowej
www.szkoladebe.webpark.pl 

nn

Na temat oferty Szko∏y w D´bem rozmawiamy 
z Andrzejem Siwcem dyrektorem szko∏y od 1985 r. 

W piàtek, 4 kwietnia, w godzinach 11.00–15.30, w hali
sportowej Liceum Ogólnokszta∏càcego
im. M. Konopnickiej w Legionowie, odby∏a si´
VIII Powiatowa Gie∏da Szkó∏ Ponadgimnazjalnych.

Maj miesiàcem uroczystoÊci I Komunii Â
Pierwsza z wymienionych Komu-
nii mia∏a miejsce w niedziel´ 17
maja 1936 r. Samà uroczystoÊç
poprzedzi∏y d∏ugie przygotowa-
nia pod okiem bardzo wymagajà-
cego ksi´dza proboszcza Dionize-
go Prusiƒskiego. Trzeba by∏o
zdaç egzamin z wiedzy religijnej,
niezmiernie trudny. By∏y popraw-
ki dla tych, którzy na czas nie
opanowali niezb´dnej wiedzy
a nawet zdarza∏y si´ niedopusz-
czenia do przyj´cia po raz pierw-
szy Sakramentu. Niektórzy nawet
po kilka lat podchodzili do egza-
minów, jednak ksiàdz proboszcz
by∏ nieugi´ty w krzewieniu reli-
gii, tylko odpowiednio przygoto-
wani mogli przystàpiç do I Komu-
nii Âwi´tej. Ksiàdz Prusiƒski sa-
modzielnie prowadzi∏ parafi´,
nie by∏o ksi´˝y wikariuszy.
W owym czasie, pomaga∏ mu tyl-
ko organista Pernak (imienia
nie pami´tam). Organy w koÊcie-
le wieliszewskim wydobywa∏y
wówczas dêwi´k pod wp∏ywem
powietrza tzw. organy dmuchane.
Dostarczenie powietrza do mie-
cha nie by∏o mechaniczne i wy-
maga∏o wysi∏ku fizycznego, dla
dzieci by∏o to bardzo ci´˝kie. Uro-
czystoÊç I Komunii Âwi´tej by∏a

dla wszystkich dzieci z ca∏ej pa-
rafii na jednej Mszy Êwi´tej. Nie
by∏o podzia∏u, wi´c dzieci by∏o
bardzo du˝o.Trzeba pami´taç, ˝e
poprzedni, drewniany koÊció∏ by∏
mniejszy i by∏o na Mszy ciasno.
Dziewczynki by∏y ubrane w bia-
∏e sukienki, na g∏ówkach wia-
nuszki a ch∏opcy ciemne garnitur-
ki, najcz´Êciej z krótkimi
spodniami tu˝ przed kolano.
Wszyscy mieli Êwiece. Msza Êwi´-
ta by∏a d∏uga i tak jak dzisiaj
dzieci przyst´pujàce do I Komu-
nii czyta∏y s∏owa liturgii i sk∏ada-
∏y podzi´kowania. By∏y pamiàt-
ki I Komunii, ∏aƒcuszki, obrazki,
które nabywa∏ ksiàdz proboszcz
a od niego rodzice dla swoich
dzieci. Na uroczystoÊç przyje˝d˝a∏
fotograf z Legionowa, jednak
niewielu by∏o staç na zamówienie
pamiàtkowego zdj´cia. Miesz-
kaƒcom Wieliszewa i okolic bar-
dzo biednie si´ ˝y∏o, wiele dzie-
ci na uroczystoÊci by∏o w u˝ywa-
nych ubraniach. Nie by∏o
prezentów pierwszokomunijnych,
przyj´ç, goÊci. Dzieci na Msz´ sz∏y
z rodzicami oraz rodzicami
chrzestnymi, o ile ci mieszkali
w pobli˝u. Po Mszy rodzice przy-
gotowali obiad bardziej odÊwi´t-

Maj to miesiàc uroczystoÊci
pierwszych Komunii
Âwi´tych. W swoich
podró˝ach w czasie
chcia∏bym równie˝ nawiàzaç
do tego niezmiernie wa˝nego
wydarzenia w ˝yciu ka˝dego
dziecka. Przystàpienie
do I Komunii Âwi´tej otwiera
nowy etap ˝ycia dziecka
i poznawania tajników
wiary. Tak by∏o równie˝
dawniej. Pozwoli∏em sobie
zaprosiç Paƒstwa
do przeczytania wspomnieƒ
z dwu uroczystoÊci
pierwszokomunijnych:
z 1936 r. i 1951 r. Za owe
wspomnienia serdecznie
dzi´kuj´ osobom, które si´
nimi podzieli∏y. Jak˝e inne to
by∏y wydarzenia w swojej
oprawie, od tych które mamy
obecnie. 

Nowe
perspektywy
Mariusz Kraszewski

I Komunia Âwi´ta ju˝ w nowym, obecnym koÊciele, o∏tarz i ambona
oraz wystrój koÊcio∏a tak jak po wybudowaniu.

1 lipca 1951 r. I Komunia Âwi´ta grupa dziewcz´ta 
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Wenezuela i puchacz
Podczas pierwszej
kwietniowej sesji radni
na wniosek wójta
Waldemara Kownackiego
podj´li decyzj´
o przystàpieniu
do Lokalnej Organizacji
Turystycznej Trzech
Rzek. Na pierwsze
pozytywne wyniki tej
decyzji nie trzeba by∏o
d∏ugo czekaç, gdy˝ ju˝
kilka dni póêniej 
(18–20 kwietnia)
Wieliszew, jako
pe∏noprawny cz∏onek
LOT, wzià∏ udzia∏
w Targach Turystycznych
„Lato 2008”. 

Na targach tych swoje stoisko
mia∏a równie˝ Lokalna Organiza-
cja Turystyczna Trzech Rzek,
która prezentowa∏a swoich cz∏on-
ków, gminy: Czosnów, Kampinos,
Leoncin, Zakroczym, Pomiechó-
wek, Nowy Dwór Mazowiecki
i w∏aÊnie nasz Wieliszew. Stoisko
LOT cieszy∏o si´ niezmiernie du-
˝ym zainteresowaniem. Atrapa
bunkra i Êcianka z namalowanà
makietà Twierdzy Modlin stano-
wi∏y jego g∏ówne atuty i przycià-
ga∏y zwiedzajàcych. Napór zain-
teresowanych rós∏ jeszcze bar-
dziej, gdy stoiskiem zacz´∏y

rzàdziç hostessy odziane w gu-
stowne mundury. Dziewcz´ta roz-
dawa∏y materia∏y promocyjne
przygotowane przez gminy
i cz∏onków prywatnych LOT,
a profesjonalni przewodnicy in-
formowali zainteresowanych
o walorach i historii regionu
Trzech Rzek.

Potencjalni turyÊci dopytywa-
li si´ o mo˝liwoÊç indywidualne-
go zwiedzania Twierdzy, ciekawe-
go, a przede wszystkim aktywne-
go, wypoczynku w naszej okolicy.
Szukali map ze Êcie˝kami rowe-
rowymi, kontaktów z firmami

organizujàcymi sp∏ywy, chcieli
wiedzieç, gdzie mogà smacznie
zjeÊç i przenocowaç w mi∏ym oto-
czeniu. Zainteresowani byli rów-
nie˝ kalendarzem imprez organi-
zowanych w poszczególnych gmi-
nach.

Jako region turystyczny powin-
niÊmy pokazywaç si´ na takich
imprezach. Nale˝y podkreÊliç, i˝
wzi´∏y w nich udzia∏ takie pot´-
gi turystyczne, jak Ko∏obrzeg, ¸e-
ba, Ma∏opolska, a tak˝e S∏owacja
z puchaczem jako maskotkà i eg-
zotyczna Wenezuela z urodziwy-
mi hostessami.

Z targów mo˝na wysnuç wnio-
sek, i˝ wzrasta zainteresowanie
naszym regionem, wcià˝ jednak
nale˝y biç si´ w piersi z powodu
braku spójnej oferty, dzi´ki któ-
rej turysta przyje˝d˝ajàc z rodzi-
nà móg∏by tu sp´dziç dwa – trzy
dni znajdujàc atrakcje dla ka˝de-
go z jej cz∏onków. Miejmy nadzie-
j´, ˝e dalsza aktywnoÊç naszej
gminy i pozosta∏ych cz∏onków
LOT podniesie atrakcyjnoÊç na-
szej wspólnej oferty.

nn    Szpak

i Âwi´tych

ny, a potem szaroÊç dnia co-
dziennego. W moim przypadku
po obiedzie tata poprosi∏ mnie,
abym pilnowa∏ pasàcej si´ pary
koni na ∏àkach w pobli˝u Narwi.

Tak wspomina∏ swojà uroczy-
stoÊç I Komunii, wówczas 8 letni
Eugeniusz Pontek z Wieliszewa.

Wspomniany wczeÊniej drew-
niany koÊció∏ek niestety zosta∏

spalony w 1944 r. w czasie dzia-
∏aƒ wojennych. Dlatego te˝ Msze
Êwi´te odbywa∏y si´ w kaplicy,
obecnej organistówce.Tam te˝ 1
lipca 1951 r. odby∏a si´ uroczy-
stoÊç I Komunii Âwi´tej – wspo-
mina Stefania Gronowska a wów-
czas Sarnowska.

W czasach mojego dzieciƒstwa
przyjmowaliÊmy Pana Jezusa
na czczo. Ostatni posi∏ek by∏ po-
przedniego dnia przed przyj´-
ciem po raz pierwszy Komunii
Âwi´tej. Dzieci przyst´powa∏y
do I Komunii Âwi´tej w jednej
du˝ej grupie. Podczas tej uroczy-
stoÊci by∏y razem dzieci ze szko-
∏y z Wieliszewa, ¸ajsk oraz szko-
∏y ze Skrzeszewa. Proboszczem
naszej parafii by∏ wówczas ksiàdz
Walenty Wolski. Zapami´ta∏am
go, jako dobrodusznego kap∏a-
na i cz∏owieka o dobrym, ciep∏ym
charakterze. On to w∏aÊnie
po udzieleniu I Komunii Âwi´tej
zorganizowa∏ przyj´cie dzieciom
na terenie plebanii.W pogodnym
dniu wakacyjnym, pami´tam
przykryte sto∏y bia∏ymi obrusami,
stojàcymi na zewnàtrz, na powie-
trzu. Cz´stowano dzieci bu∏kami
z miodem i kakao. Miód pocho-
dzi∏ z pasieki ks. Wolskiego, po-

niewa˝ sam hodowa∏ pszczo∏y
w kilku ulach na terenie wokó∏
plebanii. Po powrocie do domu
dzieci wraca∏y do normalnych za-
chowaƒ niedzielnych. Nie by∏o
˝adnych goÊcin i biesiad. Ja swo-
je popo∏udnie sp´dzi∏am z dwie-
ma kole˝ankami nad nieuregulo-
wanà, jeszcze wtedy, rzekà Bugo-
-Narew. Nad brzegiem rzeki by∏o
sporo ró˝nych krzewów, wÊród
których by∏y krzaki porzeczek.
Cz´sto chodzi∏yÊmy tam z kole-
˝ankami zrywaç dojrza∏e w tym
czasie owoce porzeczek.

Jak widaç jak˝e inne to by∏y
uroczystoÊci, inne Êwi´towania,
inne prze˝ywanie, postawy i za-
chowania dzieci i rodzin
w dniu I Komunii Âwi´tej. Pozo-
stawiam to Paƒstwu do w∏asnych
refleksji.

Drodzy Czytelnicy, apeluj´
i jeszcze pewnie nie raz b´d´ pro-
si∏ o przeszukanie rodzinnych ar-
chiwów. Uchroƒmy od zapomnie-
nia to, co jeszcze mo˝na i si´ da.
Sami zauwa˝cie, jak niewiele
zdj´ç, pamiàtek I Komunii uda-
∏o si´ od Paƒstwa otrzymaç, a jak
przyjemnie jest powspominaç,
nawet z ∏ezkà w oku.

nn    Krzysztof Klimaszewski

Pierwsza uroczystoÊç I Komunii Âwi´tej po zakoƒczeniu II wojny Êwiatowej,
dzieci przyst´powa∏y wówczas niezale˝nie od wieku, w Êrodku ksiàdz Walenty
Wolski, prawdopodobnie rok 1946 albo 1947.

Ksiàdz Feliks Nowak podczas uroczystoÊci I Komunii Âwi´tej.

Piotr Mi´tek – I Komunia Âwi´ta
1939 r.
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Bezpieczeƒstwo

Spó∏ka powsta∏a w 1999 roku
w oparciu o sprawdzonà
i doÊwiadczonà kadr´
wywodzàcà si´ ze s∏u˝b
specjalnych oraz renomowanych
podmiotów prywatnych.
Naszym celem jest zapewnianie
szeroko rozumianego
bezpieczeƒstwa swoim klientom
i ich mieniu. Opieramy si´
na za∏o˝eniu „trójkàta
bezpieczeƒstwa”, co oznacza ˝e
zawsze dzia∏amy w oparciu
o trzy niezawodne elementy:
przepisy prawa, ochron´
fizycznà i zabezpieczenie
techniczne.
Dzi´ki temu nasza us∏uga
zawsze stoi na najwy˝szym
poziomie. Ka˝demu klientowi
poÊwi´camy maksimum uwagi

KONTAKT: 

Wieliszew 
– okolice Zalewu
Zegrzyƒskiego

ul. Modliƒska 73, 05-135 
tel./fax: 022/ 782 07 03

Telefon alarmowy: 
0600 495 609
monitoring@akodo.pl

Miros∏aw Pieƒkowski 
tel.: 0502 532 466

bez wzgl´du na wartoÊç zlecenia.
Najwi´kszà rekomendacjà jest dla
nas zaufanie klientów, dzi´ki
którym staliÊmy si´ markà
rozpoznawalnà i polecanà.
Obecnie dzia∏amy na terenie
siedmiu miejscowoÊci i stale
rozszerzamy zasi´g swoich us∏ug.

Misja firmy
Naszym celem jest spe∏nienie
oczekiwaƒ klientów poprzez
wykonanie us∏ugi na najwy˝szym
poziomie. Osiàgamy to poprzez
sta∏e podnoszenie standardów
zarzàdzania jakoÊcià, szkolenia
pracowników, wdra˝anie
najnowoczeÊniejszych 
osiàgni´ç techniki oraz
wspó∏prac´ ze stowarzyszeniami
bran˝owymi.

JesteÊmy dla wszystkich, 
którzy potrzebujà ochrony

reklama

ww Przemoc na dzia∏kach
Godziny pe∏ne zgrozy
prze˝y∏ Andrzej S.,
w∏aÊciciel ogrodu
dzia∏kowego w Podd´biu.
Podczas wiosennych
porzàdków Andrzej S.
zosta∏ zaatakowany przez
nieznanego m´˝czyzn´,
który bez jego wiedzy
przebywa∏ na jego posesji.
Gospodarz zosta∏ dotkliwie
pobity, zwiàzany
i zamkni´ty do ziemianki,
w której jak si´ póêniej
okaza∏o, mieszka∏
napastnik. Sp´dzi∏ tam
kilka godzin. Tylko dzi´ki
szybkiej interwencji
Êwiadka, który widzia∏
szarpanin´ mi´dzy
m´˝czyznami i natychmiast
poinformowa∏ o tym
Policj´, uda∏o si´ szybko
uwolniç poszkodowanego.
Napastnikiem okaza∏
si´ 70-letni Zdzis∏aw S.,
który w zim´ zamieszka∏
na dzia∏ce Andrzeja S.
Jak przyzna∏
funkcjonariuszom,
przeszkadza∏y mu ha∏asy
podczas wiosennego
sprzàtania, które urzàdza∏
Andrzej S.

ww Wi´cej wykroczeƒ?
W kwietniu na terenie
Gminy odnotowano wi´cej
wykroczeƒ ni˝ w ubieg∏ym
miesiàcu. Miejsce mia∏y 4
w∏amania, przy czym jedno
zosta∏o dokonane przez
nieletnich sprawców, którzy
uciekli z Domu Opieki
w Warszawie. Przy∏apano
ich na goràcym uczynku
podczas w∏amania
do domku letniskowego.
Oprócz tego
na Osiedlu 600-lecia
zniszczono pojazd.
W ¸ajskach mia∏o miejsce
dotkliwe pobicie
nastolatka przez 2 m∏odych
m´˝czyzn.

Telefon 
do Komisariatu 
Policji 
w Wieliszewie
0 22 782 30 77

K∏opotliwe spisywanie

Matthias Paridae: Wieliszewska
Policja dosta∏a nowych m∏odych
policjantów, którzy muszà si´ wy-
kazaç. Co prawda nie usprawiedli-
wia to faktu aroganckim zachowa-
niom:)

MakuÊ Âwie˝ak: A ja mam mi-
∏e doÊwiadczenia... pozna∏em kil-
ku posterunkowych w czasie wa-
kacji.. bardzo mili sà i fajnie si´
z nimi rozmawia... nie czepiajà si´
byle czego... normalnie zadawa∏em
pytania o ich zawód a oni mi od-
powiadali... a co do aroganckich
zachowaƒ... najpierw na pewno
powinniÊmy sami si´ wobec nich
zachowywaç normalnie, gdy˝
wi´kszoÊç ludzi ich wyzywa
po prostu...

Poler a. k. a. Polerant: Jestem
ciekaw, kto takà skarg´ zapoda∏,
ew. z jakà grupà m∏odzie˝y mo˝-
na go identyfikowaç. Temat stary
od lat. Zawsze podchodzà z poczu-
ciem wy˝szoÊci i nonszalancjà ta-
kà, ˝e chcia∏oby si´ [wyci´te przez
redakcj´] takiemu. KiedyÊ zabra-
li nam dokumenty, zamkn´li si´
w radiowozie i trzymali nas tak
na deszczu z pó∏ godziny. Ale tra-
fi∏ si´ funkcjonariusz, który po-
móg∏ mi przepchaç samochód ze
skrzy˝owania z Komornicà na wo-
dociàg. Gdybym by∏ na tyle roz-

garni´ty i nie zm´czony, to bym
nast´pnego dnia osobiÊcie podzi´-
kowa∏. Zgadzam si´ z tym, ˝e m∏o-
dzi muszà si´ wykazaç. Muszà
po prostu mieç jakàÊ podk∏adk´
do tego, ˝e pracowali, a nie siedzie-
li na pàczkach. Wi´c spisywanie
jest tu najprostsze. Poza tym spi-
sywanie ma pewnà bardzo po˝y-
tecznà funkcj´.

Patka: Na temat naszej policji
nie warto si´ wypowiadaç. Pami´-
tajcie, Êciany maja uszy i to jest
potwierdzone niestety:(:(

Peter Parker: Pewnego razu
w wakacje sp´dzajàc czas na przy-
stanku ok. godziny 22 podjecha∏a
policja oczywiÊcie z miejsca man-
daty itp. W pewnym momencie te-
mat zszed∏ na narkotyki troch´
Êmiechu no ale ˝eby pokazaç, ˝e
z naszà policjà to nie przelewki
pan policjant otwiera baga˝nik
i wypuszcza z niego psa! Psa z ba-
ga˝nika w lato 25 stopni w no-
cy?! I pierwsze pytanie pad∏o, czy
tak mo˝na przewoziç zwierz´ta.
Panowie popatrzyli si´ na siebie
g∏upio, odpowiedzieli i si´ zawin´-
li po 20 sek. Ot ca∏a nasza policja.

To tylko kilka g∏osów inter-
nautów. Pojawia si´ jednak py-
tanie, czy nie przemawia przez
nie bunt m∏odzieƒczy przeciwko

w∏adzy, który jest nieodzownà
cz´Êcià relacji mi´dzy spo∏e-
czeƒstwem a w∏adzà. Poprosili-
Êmy Komendanta Jacka Sysiaka
z Komisariatu Policji w Wielisze-
wie o ustosunkowanie si´ do g∏o-
sów internautów.

Komendant Jacek Sysiak: Na-
sza gmina jest najbezpieczniejszà
gminà w powiecie legionowskim
i chc´ twierdziç, ˝e jest to zas∏uga
naszych funkcjonariuszy. Przy-
znam, ˝e policjant podczas kontro-
li ma obowiàzek byç uprzejmy
i na ˝àdanie obywatela okazaç le-
gitymacj´ s∏u˝bowà oraz podaç
jednostk´. Je˝eli jednak policjant
spotka si´ z niekulturalnym za-
chowaniem, czy te˝ obrazà mun-
duru, musi reagowaç. G∏osy kry-
tyczne na Policj´ by∏y, sà i b´dà za-
wsze. Najg∏oÊniej skar˝à si´ ci,
którzy majà coÊ na sumieniu. Po-
licja jest po to, aby staç na stra˝y
porzàdku i bezpieczeƒstwa pu-
blicznego. Je˝eli dostajemy sygna∏
od spo∏eczeƒstwa, ˝e m∏odzie˝ za-

chowuje si´ niestosownie i ∏amie
prawo, musimy reagowaç.

Legitymowanie nie jest pomy-
s∏em funkcjonariuszy, nie jest te˝
tak, ˝e policjant ma si´ wykazaç
i zebraç jak najwi´kszà iloÊç wy-
legitymowaƒ czy kontroli pojaz-
dów. PodkreÊlam, ˝e legitymowa-
nie jest wa˝nà cz´Êcià pracy Poli-
cji. Funkcjonariusze z mojej
komendy majà si´ wykazaç ina-
czej. Nie zgodz´ si´ równie˝, ze na-
si policjanci zachowujà si´ butnie,
jednak dociera∏y do nas sygna∏y,
˝e nie wszystko przebiega∏o ideal-
nie. Mo˝e si´ zdarzyç, ˝e podczas
kontroli padnie ostrzejsze s∏owo.
Wtedy nale˝y to zg∏osiç na Ko-
mend´.

Prosimy o Paƒstwa opinie
na ten temat. Jak z Waszej per-
spektywy wyglàda praca poli-
cji i zachowanie m∏odzie˝y?
Opinie prosz´ kierowaç na adres:
gazeta@wieliszew.pl.

nn Piotr Sypniewski
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KUPI¢ DZIA¸K¢ BUDOWLANÑ
W WIELISZEWIE LUB KOMORNICY.
POWIERZCHNIA MINIMUM 1000M2

Tel +48 668113490
o.adam@onet.eu 

Ca∏kiem niedawno na popularnym portalu
grono. net pojawi∏ si´ wàtek dotyczàcy
relacji wieliszewskiej m∏odzie˝y z policjà.
Natychmiast nastàpi∏ odzew w postaci
komentarzy zamieszczonych przez
internautów z naszej gminy. Niektóre
wypowiedzi sà godne przytoczenia.

SPRZEDAM DZIA¸K¢ BUDOWLANÑX

w Wieliszewie, 1400 m2 pod zabudow´

jednorodzinnà i bliêniaczà.

Cena: 180,00 z∏ za m2

Wszystkie media w ulicy

Willowej, 50 metrów od dzia∏ki.

Telefon kontaktowy: 604 467 210
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ww Moja droga Wendy
re˝yseria: Thomas Vinterberg
scenariusz: Lars von Trier
zdj´cia: Anthony Dod Mantle
muzyka: Benjamin Wallfisch
produkcja: Dania, Francja, Niemcy,
Wielka Brytania, 2005
czas trwania: 105

„Moja droga Wendy” – pisze
Dick, g∏ówny bohater filmu
Vinterberga, w liÊcie do swojej
mi∏oÊci. Odkàd jà posiad∏, je-
go ˝ycie nabra∏o g∏´bszego

sensu – kompleksy znikn´∏y
w czeluÊciach b∏ogiego zapo-
mnienia, dotyk ukochanej
sprawia mu nieopisanà roz-
kosz, dzi´ki czemu uÊmiech
znacznie cz´Êciej rozpromienia
oblicze m∏odzieƒca. Kolejna
utkana stereotypami historia
romantycznego uczucia prze-
zwyci´˝ajàcego pi´trzàce si´
przeciwnoÊci losu i pokonujà-
cego k∏ody rzucane pod nogi
lowelasów? Bynajmniej. Von
Trier nie by∏by sobà bez wysu-
blimowanej prowokacji, która
sta∏a si´ nie tylko jego zna-
kiem rozpoznawczym, ale rów-
nie˝ pi´tnem. Tym razem po-
stanowi∏ uczyniç zadoÊç ocze-
kiwaniom zaskakujàc widza
opowieÊcià o burzliwym zwiàz-
ku m∏odego m´˝czyzny z... re-
wolwerem.
Wendy obejmuje rzàdy w sen-
nym jankeskim miasteczku,
gdzie broƒ i odznaka s∏u˝à sze-
ryfowi w tym samym celu – je-
dynie okazania pe∏nionej
funkcji. Co prawda osoby, któ-
re decydujà si´ korzystaç
z us∏ug wystrza∏owej panny,
na poczàtku przygody ograni-
czajà zakres jej obowiàzków
tworzàc kodeks rygorystycz-
nych zasad, ale Êlicznotka po-
trafi perfekcyjnie wykorzysty-
waç ludzkie s∏aboÊci – wystar-
czy moment nieuwagi, aby
przej´∏a kontrol´ nad wyda-
rzeniami.
Powiem szczerze, ˝e dydak-
tyzm Von Triera i Vinterberga
nieco razi, bo przecie˝ nie
chodzi im o prowincjonalnà
dziur´, lecz o ca∏e amerykaƒ-
skie imperium ufundowane
na fascynacji ÊmiercionoÊnymi
narz´dziami – zaraz´, która
rozpleni∏a si´ po ca∏ym bo˝ym
Êwiecie, jednak polecam „Mo-
jà drogà Wendy” jako kolejny
film, gdzie – podobnie jak
w „Dniu Êwira” – nie „co”, ale
„jak” si´ liczy. B´dzie wi´c tro-
ch´ Êmieszno, troch´ straszno.
Mimo wszystko blisko ˝ycia.

nn Marian Kraszan Kraszewski

Wielu rezygnuje z pomys∏u nawet
nie podjàwszy wyzwania. Czasa-
mi ju˝ na pierwszy rzut oka mo˝-
na rozpoznaç tego, który nie po-
radzi sobie z konkurencjami wy-
magajàcymi odwagi, hartu ducha
i fizycznej krzepy. Wysiada z au-
tokaru krzykliwy goÊç, a my wie-
my, ˝e w∏aÊnie z niego b´dzie naj-
wi´kszy ubaw. Dziewczyny bijà fa-
cetów na g∏ow´. I to jest straszne!
– Êmieje si´ Jacek Chojnacki. Po-
daje przyk∏ad grupy przyjació-
∏ek, które wieczór panieƒski po-
stanowi∏y rozpoczàç... na ba-
gnach. Kilka godzin w∏óczy∏y si´
po wieliszewskich rozlewiskach,
aby dopiero potem, po dokonaniu
niezb´dnych ablucji, rozpoczàç
klasycznà imprez´ w lokalu.

Znane sà teorie mówiàce, ˝e ko-
biety wykazujà si´ znacznie wi´k-
szà – w porównaniu z m´˝czyzna-

mi – wytrzyma∏oÊcià psychicznà.
Jednak nadal funkcjonuje prze-
konanie, ˝e ust´pujà „brzydszej
p∏ci” umiej´tnoÊciami zale˝nymi
od kondycji fizycznej.Tymczasem
niejednokrotnie w konkuren-
cjach b´dàcych dotàd domenà
m´˝czyzn pokonujà ich zdecydo-
wanie. Znacznie lepiej strzelajà
z ∏uku – panom zdarza si´ trafiç
w tarcz´, panie wykazujà si´ 80-
procentowà skutecznoÊcià. Ko-
biety górujà we wszystkich kon-
kurencjach, gdzie trzeba wykazaç
si´ zdolnoÊcià koncentracji, sku-
pienia i obserwacji. Dla wi´kszo-
Êci m´˝czyzn wykonanie dziesi´-
ciu popularnych „pompek” stano-
wi barier´ nie do pokonania.
Jedno podciàgni´cie na drà˝ku
potrafi wykonaç oko∏o po∏owa pa-
nów.

nn Marian Kraszewski

Kryzys m´skiej to˝samoÊci

Prusacy ponownie
w Legionowie

R E K L A M A

Wieliszew, ul. Polna 16
tel. 22 767 94 47, 503 994 967

Lekarze  weterynarii
Beata Zgutka-Koremba 
i Rafa∏ Koremba 
Przyjmujà codziennie w godzinach:

pon – pt: 9–20
sobota: 10–15
niedziela: 10–12

„Dziewczyny prezentujà zdecydowanie wy˝szy
poziom fizyczny, ni˝ panowie” – podkreÊla szef
MartJacka. Podobno 90% kobiet podejmujàcych
prób´ wejÊcia na lin´, wykonuje to zadanie. Sztuka
ta udaje si´ jedynie po∏owie m´˝czyzn. 

„Achtung!” i „Präsentiert
das Gewehr!!” – takie
komendy us∏yszeli goÊcie,
którzy przybyli do koszar
przy ulicy Koszarowej 1
w Legionowie. Okazjà
by∏a prezentacja nowej
ksià˝ki dr. Jacka
Szczepaƒskiego pt.:
„Niemiecka Piechota
Zapasowa w Generalnym
Gubernatorstwie
Warszawskim 1915–1918”,
która odby∏a
si´ 20 kwietnia w Klubie
Oficerskim
1. Legionowskiego
Batalionu Dowodzenia. 

Przed prezentacjà, na dziedziƒ-
cu klubu, cz∏onkowie Grupy Re-
konstrukcji Historycznej ˚ela-
zny Orze∏ zafundowali obecnym
goÊciom pokaz musztry stosowa-
nej w cesarskiej armii niemiec-
kiej. Oprócz typowych komend
grupa zaprezentowa∏a ekwipu-
nek, jakim dysponowa∏ ̋ o∏nierz
Jego Cesarskiej MoÊci podczas
stacjonowania w Legionowie
(Jab∏onnie).

Potem odby∏a si´ prezentacja
ksià˝ki z udzia∏em autora oraz
profesora Adama Dobroƒskiego
z Uniwersytetu Bia∏ostockiego,
profesora Aleksander ¸uczaka
i redaktora naczelnego Domu
Wydawniczego Bellona, wydaw-
cy ksià˝ki, Bogus∏awa Brodac-
kiego a tak˝e w∏adz lokalnych
miasta Legionowo.

Podczas prezentacji autor
wraz z goÊçmi przedstawili pu-
blicznoÊci szeroki kontekst ba-
daƒ nad tematem I wojna Êwia-
towa. Podczas dyskusji posta-
wiono tez´, ˝e stan badaƒ
nad I wojnà Êwiatowà, szczegól-

nie w kontekÊcie spo∏ecznoÊci
lokalnych, odbiega daleko
od stanu badaƒ nad II wojnà
Êwiatowà.

Ksià˝ka dr. Jacka Szczepaƒ-
skiego dokumentuje histori´
Niemieckiej Piechoty Zapaso-
wej w Generalnym Gubernator-
stwie Warszawskim w la-
tach 1915–1918 (Infantrie Er-
satz Truppe Warschau). Przez 3
lata to w∏aÊnie w koszarach
w Jab∏onnie (dziÊ Legionowo)
oraz w twierdzy w Zegrzu szko-
leni byli ˝o∏nierze, którzy zasi-
lali pu∏ki armii cesarskiej wal-
czàce na froncie wschodnim. Po-
dobny oÊrodek szkoleniowy dla
frontu zachodniego Niemcy
urzàdzili w Beverloo w Belgi.
Praca dr. Jacka Szczepaƒskiego
omawia znaczenie jednostki
szkoleniowej dla organizacji ar-
mii niemieckiej i tym samym
umieszcza lokalnà histori´ mia-
sta Legionowo na mapie wyda-
rzeƒ wojennych w Europie.
W ksià˝ce autor porusza rów-
nie˝ los zwyczajnego ˝o∏nierza,

˝ycie w koszarach oraz rol´ ko-
szar jako obozu kwarantannowe-
go dla by∏ych niemieckich jeƒ-
ców wojennych w 1918 r. Prezen-
tacj´ ksià˝ki autor wzbogaci∏
pokazem slajdów i pocztówek
przedstawiajàcych koszary w Ja-
b∏onnie, w latach 1915–1918
oraz unikatowe zdj´cia z I woj-
ny Êwiatowej.

Po prezentacji profesor Adam
Dobroƒski powiedzia∏: „Dobre
publikacje lokalne majà zawsze
szerszy oddêwi´k. Tak jest
z ksià˝kà dr. Jacka Szczepaƒ-
skiego. Jest ona tylko pozornie
ksià˝kà o historii lokalnej. Poka-
zuje przecie˝ ogromnà jednost-
k´ zapasowà ukierunkowanà
na front wschodni. Przez Jab∏on-
n´ przewin´∏o si´ mnóstwo lu-
dzi. W ksià˝ce jest równie˝ wie-
le wàtków dotyczàcych armii
niemieckiej oraz ówczesnej geo-
polityki, z szczególnym uwzgl´d-
nieniem sprawy Polski. Jest to
solidna praca historyczna, która
przypomina nam o niedowarto-
Êciowaniu I wojny Êwiatowej”.

Dr Jacek Szczepaƒski jest dy-
rektorem Muzeum Historyczne-
go w Legionowie. Jego specjalno-
Êcià jest historia ziemi legionow-
skiej oraz I wojny Êwiatowej.
W swoim dorobku naukowym ma
m. in.: publikacje: „Obóz Hurki.
Dzieje garnizonu w Legionowie
do 1918 r.” (1997), „Wojska Balo-
nowe. Legionowo 1897–1939 ”
(2004) oraz trzytomowy album
pt.: „Powiat legionowski na daw-
nej pocztówce”. Jak przyznaje,
g∏ównà motywacjà, która sk∏oni-
∏a go do napisania ksià˝ki, by∏a
ch´ç dowiedzenia si´ wi´cej o
jednostce w Jab∏onnie – Wycho-
wywa∏em si´ na terenie garnizonu
w Legionowie i jego historia bar-
dzo mnie intrygowa∏a, ale nie by-
∏o o niej nic wiadomo, wi´c zaczà-
∏em szukaç. Ogólnie w historiogra-
fii nie spotyka si´ opracowaƒ
dotyczàcych niemieckich garnizo-
nów 1915–1918 na ziemiach pol-
skich. W przypadku Legionowa
chcia∏em zmieniç ten stan rzeczy
i odpowiedzieç na pytanie, kogo
rozbrajano w 1918 roku.

Piotr Sypniewski

ddookkooƒƒcczzeenniiee  zzee  ssttrroonnyy  11..

Oficer i szeregowiec z okresu I wojny Êwiatowej
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Sesja Rady Gminy

R E K L A M A

Przychodnia dla Zwierzàt
¸ajski, ul. Nowodworska 93

Miros∏aw Kado
lekarz weterynarii

specjalista chorób psów i kotów

GODZINY PRZYJ¢å AMBULATORYJNYCH:
dni powszednie 8–20

soboty 8–14
niedziele i Êwi´ta 

– wizyty umawiane
tel. (0-22) 782 22 82, kom. 0-602 237 021

Absolutorium dla wójta i objazd gminy

Jak wspomnia∏em powy˝ej,
do najwa˝niejszych punktów
pierwszej sesji niewàtpliwie na-
le˝a∏o udzielenie absolutorium
Wójtowi Gminy Wieliszew Walde-
marowi Kownackiemu. Zanim to
nastàpi∏o, zosta∏a odczytana opi-
nia Regionalnej Izby Obrachun-
kowej dotyczàca sprawozdania
z wykonania bud˝etu oraz wnio-
sek Komisji Rewizyjnej w spra-
wie absolutorium. Oba doku-
menty wypad∏y pozytywnie dla
wójta, dlatego Rada Gminy nie
mia∏a problemu z podj´ciem de-
cyzji – jednog∏oÊnie udzielono
Waldemarowi Kownackiemu ab-
solutorium. Po uroczystym g∏oso-
waniu Przewodniczàcy Rady
Gminy Jan So∏tys wyrazi∏ uznanie
dla pracy wójta Kownackiego
zwracajàc uwag´ na fakt, ˝e wójt
„obroni∏” swój w pe∏ni autorski
bud˝et w 100%.

Z proponowanego porzàdku
posiedzenia skreÊlono punkt 9
o rurociàgu naftowym „Przy-
jaêƒ” oraz, na wniosek wójta,
punkt dotyczàcy uchwa∏y w spra-
wie ustalenia stawek procento-
wych op∏aty adiacenckiej. Jak
stwierdzi∏ Przewodniczàcy Rady
Gminy, temat ropociàgu wymaga
szerszej konsultacji oraz doinfor-
mowania spo∏eczeƒstwa. Przypo-
mnia∏, ˝e wi´kszoÊç mieszkaƒców
dobrze pami´ta, na jakich warun-
kach w roku 1963 w∏adza „prze-
konywa∏a” spo∏ecznoÊç gminy
do pierwszej nitki. Sprawa doty-
czy ok. 60 gospodarstw. Konieczne
b´dzie zorganizowanie spotkania
informacyjnego przez radnych
i wójta.

Wa˝ne dla gminy by∏o podj´cie
uchwa∏y o przystàpieniu do Lo-
kalnej Organizacji Turystycznej.
Uchwa∏a ta podczas poprzedniej
sesji nie zosta∏a podj´ta z powo-
du wàtpliwoÊci zg∏oszonych przez
niektórych radnych, ale tym ra-

zem po wyjaÊnieniu przez wójta
wszystkich aspektów cz∏onko-
stwa w LOT rada jednog∏oÊnie
popar∏a wstàpienie do tej organi-
zacji.

Wa˝nà kwestià tej sesji by∏ po-
wracajàcy problem budowy gim-
nazjum. Wszyscy jednog∏oÊnie
stwierdzili, ˝e jest to inwestycja
konieczna. Problemem jednak
okazuje si´ uruchomienie odpo-
wiednich êróde∏ finansowania.
Niestety przez boom budowlany
w ostatnim czasie, koszty plano-
wej inwestycji wzros∏y z 7 mln
do 11 mln z∏. Dlatego trzeba rozwa-
˝yç, jak gmina mo˝e to udêwignàç
– stwierdzi∏ Przewodniczàcy Rady
Jan So∏tys. Przyk∏ad pi´knego gim-
nazjum z Niepor´tu nie mo˝e byç
mianowicie bezkrytycznie przenie-
siony na gmin´ Wieliszew – skon-
statowa∏ Waldemar Kownacki.
Owszem, Niepor´t wybudowa∏ pi´k-
ne gimnazjum ze Êrodków bud˝etu,
jednak wydatek ten wyhamowa∏ in-
ne inwestycje. OsobiÊcie odradzam

takie procedury, warto postaraç si´
o dofinansowanie do inwestycji ze
Êrodków unijnych. Jednak urucho-
mienie Êrodków unijnych opóênia
si´, ale nie zmienia to faktu, ˝e gim-
nazjum to nasz priorytet.

We wtorek, 29 kwietnia odby-
∏a si´ XVII Sesja Rady Gminy
Wieliszew. Mia∏a ona specjalny
charakter. W pierwszej cz´Êci,
która odby∏a si´ standardowo
w sali widowiskowej Urz´du
Gminy, g∏os zabra∏ Edward Troja-
nowski, który zapowiedzia∏ spo-
tkanie w ramach Partnerstwa Za-
lewu Zegrzyƒskiego na temat
Programu Leader+. Wójt gminy
Waldemar Kownacki poinformo-
wa∏ Rad´ Gminy, ˝e podpisane
zosta∏y dokumenty w sprawie
sprzeda˝y dzia∏ek po Hydrobu-
dowie. Na koniec pierwszej cz´-
Êci sesji radny Edwin Zezoƒ po-
dzi´kowa∏ wójtowi Waldemarowi
Kownackiemu za zaanga˝owa-
nie w spraw´ Olszynki Grochow-
skiej.

W drugiej cz´Êci sesji radni wi-
zytowali poszczególne gminne so-
∏ectwa. Wyjazd pozwoli∏ na pó∏-
metku kadencji przypomnieç, ja-
kie zadania nale˝y jeszcze
zrealizowaç i co zosta∏o zrobione
w konkretnych miejscowoÊciach.
JednoczeÊnie by∏ okazjà do zapre-
zentowania wszystkim radnym
problemów poszczególnych miej-
scowoÊci.W Micha∏owie-Reginowie
radny Zezoƒ zwróci∏ uwag  ́na spo-
ry gruntowe z gminà Niepor´t
i przypomnia∏ wszystkim kwestie
rekonstrukcji cmentarza w Kwiet-
niówce, radny Rogalski przypo-
mnia∏ spraw´ gimnazjum, radna
Blando podkreÊli∏a, jak problemy
z Polskà Akademià Nauk warun-
kujà sytuacj´ miejscowoÊci Góra.
A to tylko cz´Êç kwestii, jakie zo-
sta∏y w gminie do rozwiàzania.
Czeka wi´c naszych radnych jesz-
cze wiele pracy.

Kolejne posiedzenie Rady
Gminy Wieliszew odb´dzie si´
w po∏owie czerwca.

ÂÂ  Ultradêwi´kowe usuwanie
kamienia naz´bnego

ÂÂLeczenie i profilaktyka
ÂÂWizyty domowe
ÂÂUSG

ÂÂ Rentgen
ÂÂ  Laseroterapia
ÂÂ  Krioterapia
ÂÂ  Chirurgia

Kwiecieƒ zosta∏ przez radnych przepracowany
bardzo intensywnie. Odby∏y si´ wtedy a˝ dwa
posiedzenia. XVI posiedzenie Rady Gminy
Wieliszew skupi∏o si´ na kwestii absolutorium
dla wójta, a XVII sesja by∏a g∏ównie wizytacjà
wszystkich so∏ectw Gminy.

W ciàgu 7 dni od otrzymania potwier-
dzenia o wpisie do ewidencji nale˝y
zg∏osiç si´ do Urz´du Skarbowego w∏a-
Êciwego dla miejsca zamieszkania
w celu dokonania zg∏oszenia formy
opodatkowania, nadania numeru iden-
tyfikacji podatkowej NIP, rejestracji
podatnika w zakresie podatku od towa-
rów i us∏ug –VAT. Nadanie numeru NIP
danej osobie nast´puje tylko raz, bez
wzgl´du na to, ile i jakie podatki b´-
dzie ona p∏aciç. Gdy ktoÊ, kto p∏aci po-
datek dochodowy i w zwiàzku z tym ma
ju˝ NIP, zamierza rozpoczàç dzia∏alnoÊç
gospodarczà, nie musi drugi raz sk∏a-
daç wniosku o jego nadanie. Wniosek
o nadanie numeru NIP nale˝y z∏o˝yç
w urz´dzie przed dokonaniem przez
osob´ pierwszej czynnoÊci podlegajà-
cej opodatkowaniu podatkiem VAT lub
akcyzowym albo przed z∏o˝eniem
pierwszej deklaracji podatkowej
(w przypadku podatku dochodowego).
Dokumenty wymagane w Urz´dzie
Skarbowym to: odpis zaÊwiadczenia
o wpisie do ewidencji dzia∏alnoÊci go-

spodarczej, odpis zaÊwiadczenia o nu-
merze REGON, pieczàtka firmowa, de-
klaracja NIP (druk w Urz´dzie Skar-
bowym), deklaracja VAT-6 – w przypad-
ku dzia∏alnoÊci zwolnionej zVAT (druk
w Urz´dzie Skarbowym), zg∏oszenie
o wyborze formy opodatkowania, nu-
mer konta bankowego.
B´dàc w Urz´dzie Skarbowym sk∏ada-
my równie˝ oÊwiadczenie o wyborze for-
my opodatkowania (ksià˝ka przycho-
dów i rozchodów, rycza∏t od przychodów
ewidencjonowanych, karta podatko-
wa). Musimy tak˝e zadeklarowaç, czy
b´dziemy p∏atnikami podatku VAT,
czy te˝ nie. Równie˝ przed wizytà
w Urz´dzie Skarbowym musimy podjàç
decyzj´, czy prowadzimy sami ksi´go-
woÊç, czy zlecimy to firmie zewn´trznej.
Rozpoczynajàcy dzia∏alnoÊç gospodar-
czà ma obowiàzek zg∏oszenia do Zak∏a-
du Ubezpieczeƒ Spo∏ecznych osób
podlegajàcych obowiàzkowym ubezpie-
czeniom spo∏ecznym oraz p∏atnika
sk∏adek na te ubezpieczenia (przewa˝-
nie jest nim w∏aÊciciel). Przedsi´bior-

cy, jako p∏atnicy sk∏adek za siebie, dla
zatrudnionych pracowników, zlecenio-
biorców, majà obowiàzek obliczaç, po-
tràcaç z dochodów, rozliczaç oraz op∏a-
caç nale˝ne sk∏adki za ka˝dy miesiàc
kalendarzowy. Zg∏oszenie powinno byç
dokonane w formie dokumentu pisem-
nego, wed∏ug ustalonego wzoru albo
wydruku z aktualnego programu infor-
matycznego. Potrzebne dokumenty to
przede wszystkim numery i pe∏ne da-
ne firmy, w∏aÊciciela, osób wspó∏pracu-
jàcych, pracowników. Zg∏oszenia trze-
ba dokonaç w terminie 7 dni od tej da-
ty i musi byç ono w∏asnor´cznie
podpisane przez osob´ zg∏aszanà.W ra-
zie niedope∏nienia obowiàzku zg∏osze-
nia przez przedsi´biorc´ Zak∏ad Ubez-
pieczeƒ Spo∏ecznych sam dokonuje re-
jestracji osoby, która podlega
obowiàzkowemu ubezpieczeniu.

Na podstawie „ABC m∏odego przedsi´biorcy”,
publikacji zrealizowanej w ramach projektu
„Gminne Centra Informacji – us∏ugi rynku pracy
bli˝ej klienta”, wspó∏finansowanego ze Êrodków EFS.

nn Marta Szczepaƒska

Szansà na wyjÊcie z bezrobocia oraz zdobycie zatrudnienia jest rozpocz´cie w∏asnej DZIA¸ALNOÂCI
GOSPODARCZEJ. Prowadzenie firmy, mimo, ˝e wià˝e si´ ze zwi´kszonym ryzykiem i odpowiedzialnoÊcià, ma
wiele zalet. Trzeba si´ jednak dobrze do tego przygotowaç i zgromadziç odpowiednià iloÊç w∏asnych Êrodków 

Jak za∏o˝yç dzia∏alnoÊç gospodarczà? (cz´Êç 3) 

Piotr Sypniewski
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CENTRUM MEDYCZNE OÂRODEK ZDROWIA „BER-MED”
Wieliszew, ul. Niepodleg∏oÊci 85, tel.0 22 782-23-85,  tel. kom. 662-605-313 
Czynny codziennie 8–19, soboty 8–12

P O R A D N I E  L E K A R S K I E
• Poradnia Pediatryczna
Dr Gra˝yna Krysik
• Poradnia In tern is tyczna
Dr Joanna Berliƒska
• Poradnia Medycyny Rodz inne j
Dr Katarzyna Szerejko

• Poradnia Ogólna
Dr Paulina Palejko
Dr Tomasz Palejko 
• Poradnia Ginekologiczna
Dr Roman Pajàk
• Poradnia uzale˝n ieƒ
Psychoterapeuta Halina Wilczyƒska
• Psycholog
Joanna Szewczyk
• Psych iatra  
Dr Halina KwaÊniewska 
(leczenie bezsennoÊci, depresji, l´ków, nerwic)
• Poradnia Uro logiczna
Dr Grzegorz J´drzejczak
•Poradnia Dermato logiczna
Dr Renata Jeziorkowska

PODPISANA UMOWA
Z NARODOWYM FUNDUSZEM
ZDROWIA

GABINET ZABIEGOWY
• P ie l´gniarka rodz inna 
– H. Piotrowska, E. Banaszek, A. Ràczka
• P ie l´gniarka po∏o˝na – M. Syroka

ANALIZY LEKARSKIE
Poniedzia∏ek  godz. 8–10
Czwartek  godz. 8–10

GABINET STOMATOLOGICZNY
Lek. stomatolog Rafa∏ Grzyb
Lek. stomatolog Marta Sysik
czynny: pon, wt, Êr, czw. 14–19

Zapisy telefonicznie lub w rejestracji OÊrodka
Tel. 782-23-85 kom 662-605-313

PODPISANA UMOWA
Z NARODOWYM FUNDUSZEM
ZDROWIA

Chór Bel Canto 
zaprasza mi∏oÊników
wspólnego Êpiewania.

Próby chóru odbywajà si´
w poniedzia∏ki, w godz. 19–21.30, 
w Domu Ogrodnika 
w Micha∏owie-Reginowie.

Sprzedam dzia∏k´ budowlanà
w Wieliszewie.
Powierzchnia 1325m2 ,
szerokoÊç 23m, d∏ugoÊç 58 m

Telefon kontaktowy: 
609 585 775

Dzia∏ka 395 Micha∏ów-Regiów, 

ul. D∏uga – Prosta

Dzia∏ka budowlana pod zabudow´ jednorodzinnà lub
bliêniaczà, pow. 2279 m2, kwadratowa, p∏aska, nie
zadrzewiona, z ty∏u las i tereny rekreacyjne. Gaz, pràd,
wodociàg na posesji obok (ok.15 m), status prawny
uregulowany (aktualne wszystkie dokumenty, idealna pod
mini inwestycj´ 2-3-4 segmenty.
Cena: 530.000 PLN

Kontakt: Piotr Sosinowicz, 601 612 710

SPRZEDAM TEREN POD ZABUDOW¢
US¸UGOWÑ I PRZEMYS¸OWÑ

W WIELISZEWIE 10000 M2

Stobiecki Janusz 
022 840 50 85
692 728 853

Kupi´ dzia∏k´ budowlanà
w Wieliszewie, ponad 2400 m2

lub 2 dzia∏ki po 1000-1500 m2,
z aktualnym PZP oraz

mediami.

Prosz´ o kontakt:
tel. 604 96 66 16 

lub e-mail sobec@poczta.wp.pl 

Do zawodów zg∏osi∏y si´ dru˝yny:
1. Gimnazjum nr 4 w Legionowie.
2. Gimnazjum w Skrzeszewie.
3. Gimnazjum w Woli Kie∏piƒskiej.
4. Gimnazjum w Wieliszewie.

Dru˝yny gra∏y systemem „ka˝-
dy z ka˝dym” 2 x 12 min., z pi´-
ciominutowà przerwà. Zawody
s´dziowa∏ Antoni Wieczorek.
W pierwszym meczu spotka∏y si´
dru˝yny z Wieliszewa i Legiono-
wa. Po pierwszej po∏owie 4:0 pro-
wadzi∏y dziewcz´ta z Wieliszewa,
jednak druga cz´Êç gry to Êwiet-
na postawa m∏odych szczypiorni-
stek z Legionowa, które strzeli∏y 4
bramki. W dramatycznej koƒ-
cówce, przy stanie 5:4 dla Wieli-
szewa, w ostatniej minucie bram-
k´ na 6:4 dla Wieliszewa strzela
Agnieszka Falba i przechyla sza-
l´ zwyci´stwa na stron´ swojego
zespo∏u. W drugim meczu Skrze-
szew doznaje dotkliwej pora˝ki
z dru˝ynà z Woli Kie∏piƒskiej
– a˝ 1:9.W kolejnym spotkaniu ze-
spó∏ ze Skrzeszewa ponownie
przegrywa i ponownie du˝à ilo-
Êcià bramek – 3:11 z dziewcz´ta-
mi z Wieliszewa.W czwartym me-

czu grajà ze sobà Legionowo
iWola Kie∏piƒska. Pierwsze minu-
ty meczu nale˝à do dziewczàt
z Legionowa, które strzelajà dwie
bramki, jednak mecz z up∏ywem
czasu jest coraz bardziej wyrów-
nany oraz dramatyczny. Ostatecz-
nie 6:5 wygrywajà dziewcz´ta
z Woli Kie∏piƒskiej. W swym
ostatnim meczu dru˝yna ze Skrze-
szewa nawiàzuje równorz´dnà
walk´ z Legionowem, ale w koƒ-
cówce gra s∏abo w obronie i prze-
grywa ca∏y mecz 4:6. W ostatnim
meczu spotykajà si´ dru˝yny
zWoli Kie∏piƒskiej i zWieliszewa,
poczàtek meczu wyraênie nale˝y
do Woli Kie∏piƒskiej, która szyb-
ko strzela dwie bramki,Wieliszew
doprowadza do wyrównania i ju˝
do koƒca spotkania gra jest wy-
równana. Przy stanie 8:7, na 2 se-
kundy przed koƒcem meczu, s´-
dzia dyktuje rzut karny dla Woli,
jednak bramkarka z Wieliszewa
– Kasia Gawroƒska broni rzut Lu-
belskiej. Jak si´ póêniej okaza∏o
przy podliczaniu punktacji, by∏a
to obrona na miar´ zwyci´stwa
w zawodach.
Koƒcowa klasyfikacja Mistrzostw
Powiatu Legionowskiego:
I miejsce: Gimnazjum wWielisze-
wie.
II miejsce: Gimnazjum w Woli
Kie∏piƒskiej.
III miejsce: Gimnazjum nr 4
w Legionowie.
IV miejsce: Gimnazjum w Skrze-
szewie. nn TS

8 kwietnia 2008 roku, w hali sportowej w Wieliszewie
odby∏y si´ Mistrzostwa Powiatu Legionowskiego
w pi∏ce r´cznej dziewczàt szkó∏ gimnazjalnych.

R E K L A M A

Mistrzostwa Powiatu Legionowskiego 
Do zawodów zg∏osi∏o si´ 48 spor-
towców. W kategorii dziewczàt
z klas IV-VI SP, zdecydowanà li-
derkà by∏a Magda Bajorek, która
zgromadzi∏a w ca∏ym turnieju 500
punktów wygrywajàc zdecydo-
wanie swojà kategori´. W tej sa-
mej grupie wiekowej ch∏opców
do ostatniego turnieju zg∏osi∏a si´
czo∏owa „ósemka” tabeli. Pono-
wie zwyci´˝y∏ Damian Wasiak, do-
k∏adajàc kolejne 100 punktów
do swego dorobku po koƒcowym
turnieju zosta∏ zdecydowanym
zwyci´zcà tej grupy groma-
dzàc 700 punktów. Na drugim
miejscu – ze stratà 200 punktów,
dzi´ki zwyci´skiemu pojedynko-
wi z Patrykiem ˚abikiem, który
zgromadzi∏ 420 punktów – zosta∏
sklasyfikowany Jakub Majewski.
W kategorii gimnazjum dziewczàt
walk´ o punkty toczy∏y cztery za-
wodniczki. W ostatecznym rozra-
chunku pierwsze miejsce przypa-
d∏o Annie Sadowskiej – 520 punk-
tów, drugie miejsce zaj´∏a
Monika Stopka z 420 punktami
na swoim koncie, a trzecie – Mag-
da Bajorek, która zgromadzi-
∏a 400 punktów.

W grupie gimnazjum ch∏opców
sytuacja przed ostatnim turnie-
jem by∏a bardzo ciekawa. Ró˝ni-
ca punktowa mi´dzy pierwszym
a drugim zawodnikiem tej grupy
wynosi∏a zaledwie 40 punktów.
Ostatecznie zwyci´stwo przypad∏o
Arkowi Krawczykowi, który zgro-
madzi∏ 620 punktów. Drugie miej-
sce w klasyfikacji generalnej za-
jà∏ Mateusz Popowski, który – po-
dobnie jak zwyci´zca – zdoby∏ 620
punktów, ale o koƒcowej kolejno-
Êci decydowa∏y miejsca na ostat-
nim turnieju. Trzecie miejsce za-
jà∏ Bartek Komorowski, który
zgromadzi∏ 425 punktów.

W grupie ch∏opców ze szko∏y
Êredniej rywalizacj´ toczy∏o troje
zawodników, a mi´dzy nimi by∏y
niewielkie ró˝nice punktowe. Osta-
tecznie zwyci´stwo w lidze odniós∏
Mateusz Rutkowski, który uzy-
ska∏ ∏àcznà liczb´ 500 punktów,
drugi by∏ Tomasz Prusinowski z 480
punktami, a trzeci – Damian Wal-
czak z dorobkiem 400 punktów.

Najbardziej ciekawà rywaliza-
cj´ o czo∏owe lokaty toczy∏a licz-
na grupa seniorów. Co prawda
pierwsze miejsce Zbigniewa

Chodkowskiego by∏o niezagro˝o-
ne, ale walk´ o drugà pozycj´ to-
czy∏o a˝ trzech zawodników: Ma-
rek Malita, Robert WiÊniewski
i Micha∏ Machnacki. Pierwszy
z nich, wygrywajàc ostatni turniej,
obroni∏ trzecià lokat´, ale nie zdo-
∏a∏ awansowaç na drugie miejsce,
bo na wysokoÊci zadania stanà∏
Micha∏ Machnacki zajmujàc dru-
gie miejsce w ostatnim turnieju.
Ostateczna klasyfikacja tej grupy
to: pierwsze miejsce – Zbigniew
Chodkowski, drugie miejsce – Mi-
cha∏ Machnacki, trzecie miejsce
– Marek Malita, a czwarte – Ro-
bert WiÊniewski.

Na zakoƒczenie Amatorskiej
Ligi Tenisa Sto∏owego zwyci´zcy
otrzymali okaza∏e puchary, a tak-
˝e nagrody rzeczowe, które zosta-
∏y wr´czone przez najstarszych te-
nisistów startujàcych w lidze: An-
toniego Wieczorka i Stanis∏awa
Kraszewskiego. Organizator zawo-
dów Tadeusz Szczygielski pogratu-
lowa∏ wszystkim zawodnikom
za sportowà atmosfer´ ligi, wyso-
ki poziom zawodów i zaprosi∏
do udzia∏u w sezonie 2008/2009.

nn Tadeusz Szczygielski

12 kwietnia, w hali sportowej w Wieliszewie odby∏ si´ ostatni
w sezonie 2007/2008 – VIII turniej Amatorskiej Ligi Tenisa Sto∏owego.

Fina∏ Ligi Tenisa Sto∏owego

Klub Sportowy Dàb Wieliszew • Zapowiedzi majowych meczów

24.05 – godz. 11 KS Dàb podejmie
u siebie zespó∏ Zieloni Zielonka

10.05 o godz. 11 – m∏odzicy rocz-
nik 1995 rozegra mecz z klubem
Varsowia Warszawa

17.05 o godz. 16 – odb´dzie si´
derbowy mecz Gminy Wieliszew:
Dàb Wieliszew – Mewa Krubin

24.05 o godz. 13.30 – mecz m∏odzi-
ków 1995 z Mazurem Karczew

31.05 godz. 16 – seniorzy zagrajà
mecz wyjazdowy z Huraga-
nem II z Wo∏omina

nn
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Wydarzenia

reklama

zamieÊç u nas
og∏oszenie

022 782 26 32

W ramach projektu przeprowadzo-
no warsztaty komputerowe i histo-
ryczne dla doros∏ych i uczniów ze
Szko∏y Podstawowej w Janówku.
W trakcie projektu wytyczona zo-
sta∏a równie˝ trasa z atrakcjami hi-
storyczno-turystycznymi miejsco-
woÊci obj´tych projektem. Efektem
dzia∏aƒ by∏o wydanie folderu zapro-
jektowanego przez uczestników
warsztatów historycznych oraz uru-
chomienie strony internetowej
www.sciezkapokolen.waw.pl, na któ-
rej zamieszczona jest historia miej-
scowoÊci: Góra, Janówek, Krubin,
Olszewnica Nowa wraz ze wspo-
mnieniami Êwiadków historii. Punk-
tem kulminacyjnym projektu by∏o

uroczyste otwarcie Êcie˝ki, które
mia∏o miejsce 26 kwietnia, w ko-
Êciele w Janówku i na placu, który
otrzyma∏ na jednej z ostatnich se-
sji imi´ ksi´dza Jana Trzaskomy.

Podczas uroczystoÊci w koÊciele
nagrodzono twórców projektu logo
a tak˝e wr´czono dyplomy uczestni-
kom warsztatów. Nast´pnie wszyscy
zebrani, prowadzeni przez poczty
sztandarowe, przemaszerowali
pod tablic´ informacyjnà, gdzie
symbolicznego jej ods∏oni´cia doko-
nali wójt gminy Waldemar Kownac-
ki, ks. Jan Go∏embiewski proboszcz
parafii Janówek i Sekretarz General-
ny Zwiàzku Gmin Wiejskich RP
Edward Trojanowski.

Ca∏oÊci dope∏ni∏ rajd rowerowy
prowadzony przez koordynatora hi-
storycznego projektu Grzegorza
Biernata wyznaczonà Êcie˝kà oraz
wspólne ognisko i koncert poezji
Êpiewanej. O wskazanie najwi´ksze-
go sukcesu projektu poprosiliÊmy
kierownika projektu Mariol´ Pisa-
rek: Wyznacznikiem sukcesu sà opinie
mieszkaƒców. Oto przyk∏adowe jakie
otrzymaliÊmy mailem: „Moim zda-
niem plan tej wycieczki rowerowej to
bardzo dobry pomys∏.W ten sposób po-
znajemy histori´ swojej okolicy
i miejsc, w których rzadko bywamy.
Majàc wiedz´ na ten temat historycz-
nych wydarzeƒ, które mia∏y miejsce
tak blisko nas, przeka˝emy jà póêniej
m∏odemu pokoleniu....”, „Moim zda-
niem, projekt jest interesujàcy. Musz´
si´ przyznaç, ˝e sama mieszkajàc tu,
jak do tej pory, nie pozna∏am okolicy.
To by∏ mój b∏àd, który mam nadziej´
uda si´ naprawiç. Dobrze, ˝e ˝yjà ta-
cy ludzie, którym zale˝y na promowa-
niu naszego bogactwa historycznego.
Projekt daje mo˝liwoÊç stania si´ bo-
gatszym intelektualnie i bycia patrio-
tà nawet w tej naszej ma∏ej spo∏eczno-
Êci.” Zapytana o dalsze plany odpar-
∏a: Zawiàzana Grupa Dzia∏ania mo˝e
staç si´ trzonem przysz∏ego stowarzy-
szenia. JesteÊmy w trakcie rozmów o ce-
lach i zadaniach. Obecnie myÊlimy
o dalszym prowadzeniu strony inter-
netowej projektu oraz udost´pnieniu jej
obcokrajowcom co wià˝e si´ z przet∏u-
maczeniem publikowanych tam ma-
teria∏ów.

nn Pawe∏ Kownacki

Jak ju˝ niejednokrotnie wspominaliÊmy na naszych ∏amach, Grupa Dzia-
∏ania zgromadzona przy Parafii Êw. Bart∏omieja Aposto∏a w Janówku
w ramach programu „Rzeczpospolita internetowa”, realizowa∏a pro-
jekt „Historyczna Êcie˝ka rowerowa ∏àczy pokolenia”.

Dzieƒ Ziemi to nazwa akcji prowadzonych
corocznie wiosnà, których celem jest promowanie
postaw ekologicznych.

Rowerowa Êcie˝ka ∏àczy pokolenia

Dzieƒ Ziemi w Wieliszewie

Obchodzone 22 kwietnia Êwi´to
naszej planety ma ju˝ niemal 40-
letnià tradycj´. Pierwszy raz
Dzieƒ Ziemi obchodzono w Sta-
nach Zjednoczonych, w 1970 ro-
ku. W naszym kraju Êwi´tujemy
go od 18 lat. Równie˝ najm∏odsi
mieszkaƒcy z przedszkoli i szkó∏
Gminy Wieliszew postanowili
uczciç to doroczne Êwi´to organi-
zujàc apele i okolicznoÊciowe
wyst´py.

W Szkole Podstawowej im. Sta-
nis∏awa Moniuszki w ¸ajskach
odby∏ si´ uroczysty apel poÊwi´-
cony naszej planecie oraz ko-
niecznoÊci dbania o nià. Dzieci
przekona∏y wszystkich zgroma-
dzonych, ˝e przysz∏oÊç Ziemi
w du˝ej mierze zale˝y w∏aÊnie
od nas, jej mieszkaƒców. Po uro-
czym, muzycznym wyst´pie
uczniów „zerówki”, dzieci przed-
stawi∏y pouczajàcà i mro˝àcà
krew w ˝y∏ach histori´ o Jasiu
i Ma∏gosi. Bohaterowie wybrali
si´ na spacer do lasu, gdzie nie
stosowali podstawowych zasad
ekologii – ha∏asowali, wyrzucali
papierki i plastikowe butelki, roz-
palali ognisko i niszczyli zieleƒ.
Bardziej wra˝liwa Ma∏gosia pro-
si∏a Jasia, by zachowywa∏ si´ od-
powiednio, lecz niesubordyno-
wany ch∏opiec nie zastosowa∏ si´
do jej zaleceƒ. I w∏aÊnie wtedy
dzieci porwa∏a Baba Flora, chcia-
∏a je utuczyç fast foodami i rzu-

ciç wilkom na po˝arcie. Nie-
grzeczny JaÊ zrozumia∏ wtedy
swe b∏´dy, obieca∏ Babie Florze,
˝e b´dzie ju˝ dba∏ o przyrod´ oraz
przestrzega∏ zasad ekologii i zdro-
wego ˝ywienia. Ca∏a historia
skoƒczy∏a si´ dobrze, a JaÊ nawet
wstàpi∏ do szkolnego kó∏ka eko-
logicznego.

Po przedstawieniu odby∏ si´
przygotowany przez dzieci kon-
kurs na najpi´kniejszy kapelusz
wiosenny. Po prezentacji prze-
wodniczàcy jury, dyrektor szko∏y
w ¸ajskach, Marek Tarwacki
og∏osi∏ werdykt – g∏ówna nagro-
da trafi∏a w r´ce uczniów kla-
sy II A.

Dyrektor podzi´kowa∏ wszyst-
kim za tak ciekawe, pouczajàce
przedstawienie i poprosi∏, by
dzieci wszystkie te nauki wciela-
∏y w ˝ycie ka˝dego dnia.

Oprócz uczniów szko∏y podsta-
wowej Dzieƒ Ziemi uczci∏y rów-
nie˝ przedszkolaki z Gminy Wie-
liszew.W sali widowiskowej Urz´-
du Gminy odby∏ si´ przeglàd
poezji i piosenki ekologicznej,
w którym udzia∏ wzi´∏y dzieci ze
wszystkich przedszkoli gminy.
M∏odzi aktorzy, podzieleni na gru-
py wiekowe, przepi´knie dekla-
mowali wiersze oraz Êpiewali pio-
senki o tematyce ekologicznej
– o mi∏oÊci do przyrody i koniecz-
noÊci dbania o nià. JeÊli dodaç
do tego niesamowite, kolorowe,
wiosenne stroje i przebrania
– oglàdaç mogliÊmy doprawdy
urocze, pozytywne przedstawie-
nie. Nauczycielom, a przede
wszystkim dzieciom, które w∏o˝y-
∏y w przygotowania tak wiele ser-
ca i energii, serdecznie podzi´ko-
wa∏a El˝bieta Radzikowska, Dy-
rektor SAPO z Gminy Wieliszew
oraz Barbara ¸empkowska, Kie-
rownik Referatu Ochrony Ârodo-
wiska, Rolnictwa, Handlu i Us∏ug
wieliszewskiego Urz´du.

Dzieƒ Ziemi powinien byç dla
nas wszystkich okazjà do zastano-
wienia si´, czy na pewno post´-
pujemy w∏aÊciwie, czy pami´ta-
my o ochronie naszej planety, czy
dbamy o Êrodowisko naturalne.
JeÊli stosowalibyÊmy si´ do prze-
kazanych w dzisiejszych wyst´-
pach zaleceƒ dzieci, nie by∏oby co
do tego wàtpliwoÊci.

nn Marta Szczepaƒska


